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Razpeljali so o minulih oolitoah
Pred kratkim je bila v Ljubija- občini neposredno zvezo z oblast

ni seja plenuma Okrajnega odbora 
SZDL Ljubljana. V živahni in za
nimivi razpravi o uspehih in po
manjkljivostih priprav na okt:br-

jo, da v njej vidijo največ možno
sti za uveljavljanje svojih napred
nih hotenj.

Kljub temu, da ugotavljamo vi
ške volitve v občinske ljudske od- soko volilno udeležbo, pa nas ne 
bore je sodeloval tudi organizacij- morejo povsem zadovoljiti volilni re- 
ski sekretar Glavnega odbora SZDL zultati za Zbor proizvajalcev
Franc Kirnov ec-žiga. obeh skupinah v našem okraju. V

Z visoko udeležbo na volitvah so industrijski skupini je glasovalo 88 
prebivalci ljubljanskega okraja gla- odst. volilnih upravičencev (repu-

in sicer s podcenjevanjem vloge 
volivca-delavca. V mnogih podjet
jih so volitve smatrali za povsem 
interno .politično akcijo, ki jo lah
ko poljudno prikrojijo svojim že
ljam, ne da bi se ozirali na. pozi
tivne predpise. To se je na volitvah 
maščevalo.

Tudi- pri pripravah na volitve 
druge skupine so bile pomanjklji
vosti v mnogih volilnih enotah.

PLENARNA SEJA CK ZKS
V torek 19. novembra je bila v 

Ljubljani plenarna seja Centralne
ga komiteja ZKS. Na seji so ob
ravnavali delo članov ZK v sindi
kalnih organizacijah. Predsednik 
republiškega odbora sindikatov 
Slovenije, tovariš Janko Rudolf je 
v uvodnem referatu govoril o po
trebi večje aktivnosti komunistov v 
sindikalnih podružnicah. Okrajni in 
občinski komiteji pa morajo po
svetiti več pozornosti neposrednemu 
delu in pomoči, ki naj jo osnovne 
organizacije ZK nudijo sindikalnim 
podružnicam.

V razpravi je sodeloval tudi se
kretar CK ZKS tovariš Miha Ma

ševali za uveljavljanje vseh tistih bliško povprečje je 89,4 odst.), v Kmetijski proizvajalci so premalo r|n|£0j |;j je poudaril da je dviga-

resnične abstinence. To je malo in 
nam pove, da naši ljudje vidijo v

načel, ki pomenijo življenjsko silo kmetijski skupini pa 80,5 odst. (re- poznali vlogo teh dragih volitev, ni- 
novega komunalnega sistema. V publiško povprečje 86 odst.). Zato so vedeli, da velja volilna pravica 
okraju je bilo pri volitvah le 5 odst. moramo iskati vzrokov v prvi vrsti za vso njihovo družino itd.

unjkljivih pripravah na vo- V ljubljanskem okraju je biloiz- 
gespodarskih organizacijah voljenih 97 žena od 228 kandidatk,

kar predstavlja 8 odst. žena-od- 
bomic. Pripomniti moramo, da je 
marsikje kandidatura žena izzve
nela le kot disciplinirano izvajanje 
splošne politike in ne kot rezultat 
resničnih potreb tistega področja.

V razpravi so tudi ugotovili, da 
pri spomladanskih volitvah v zvez
no in republiško skupščino ne 
smemo zanemarjati organizacij-

Volili bomo nove odbore 
Socialistične zveze

15. novembra je bila v Kočev
ju seja občinskega odbora SZDL. 
Najprej je predsednik občinskega 
odbora SZDL tov. Jože Klarič v 
daljšem poročilu analiziral zadnje 
volitve v občinski ljudski odbor.

Volitve so lepo uspele, posebno v 
zbor proizvajalcev kmetijske sku
pine. Kaj je vplivalo na lep izid

^ffsi ktmtenifit
VSAKO LETO TAKO

Pisali smo že, da je Zvezna 
ljudska skupščina na enem izmed 
zadnjih zasedanj sprejela resolu
ciji o osebni in splošni potrošnji. 
Cilj teh resolucij je, da se na
črtno poveča osebna potrošnja in 
s tem življenjski standard naših 
ljudi.

Odveč je posebej poudariti, da 
se ta stvar tiče vsakega posa
meznika naše družbene skupnosti 
in da vsak posameznik s svojim 
delom prispeva k uresničitvi teh 
resolucij.

Razvoj osebne in splošne po
trošnje se mora v prihodnjih le
tih razvijati v skladu z narašča^ 
njem narodnega dohodka. Do la
ni se je porabil vsako leto pre
težni del narodnega dohodka za 
razvoj proizvajalnih sil (gradnja 
ta modernizacija industrije, pove
čanje splošne gospodarske zmog
ljivosti itd.) in le manjši del za 
osebno potrošnjo. Po tej resoluci
ji pa se bo stvar v precejšnji me
ri spremenila.

Navedeno spremembo smo ob
čutili že v začetku letošnjega le
ta, ko so se plače zvišale za 10 
odst. Razumljivo pa je, da samo 
povišanje plač še ne pomeni tudi 
večjega standarda, če istočasno 
ne povečamo tudi proizvodnje 
blaga. S tem zvišanjem plač so 
računali, da se bo osebna potroš
nja dvignila za 7 odst., uspehi 
gospodarstva pa so omogočili po
večanje prejemkov delavcev in 
nameščencev v gospodarstvu za 
Približno 16 odst. Zato se je tu
di osebna potrošnja povečala za 
U odst. in ne samo za 7 odst.

vemo, da so se cene medtem 
dvignile povprečno za 3 odst., po
tem je dvig življenjskega stan
darda očiten.

Edino prav bi bilo, da bi vsako 
®t0 lahko zabeležili tak vzpon 

s andarda. Skrb za njegovo dvi- 
ganje je vsekakor naša najvaž
nejša naloga in tu bi bila skrb 
28 F.0 večanje plač brez odgo
varjajoče skrbi za uspeh gospo
darjenja na splošno, le streljanje 
numo cilja. Važen činitelj v tem 
Pogledu so cene, zaloge blaga in 
izvoz. Zdi se, da smo šli v izvo
du v zadnjem obdobju nekoliko 
predaleč. Cene nekaterim potroš-

• Pr®dmetom, predvsem za rne- 
tvt.,11! jajca, so se zelo povišale, 
vi in nlj<‘ n* s tekstilom in obut- 

jo. Povsem jasno je, da spričo 
ga, da je naša zunanja trgovi

na -pasivna <več uvažamo, kot 
jiti lzvažamoK ne moremo orne- 
tret'ZV<IZa na splošno, ampak je 
važ.,1: sPr< memti strukturo in iz
id ne .?redvsem tiste Predmete, 
man p °1. bistveno vplivali na po-
e-m; anje doma in s tem na dviganje cen.
hodn tlri,Obenem načrtu za pri
ča n; J6 leto se predvideva pove- ZT ."nega dohodka za 7
PribiižnodCzea P8 S? P°večaleiamcz 8 odst. To nam je
g°ji vsak^ 1)0(10 ^ivljenjski P°- kop vsako leto boljši.

volitev ? Razširitev demokratično
sti, nspehi dela v komunalnih in 
drugih dejavnostih, dvig življenj
skega standarda, uspehi naše zu
nanje politike itd.

Volilna udeležba bi bila lahko še 
večja, če se ne bi razmeroma poz
no začeli pripravljati na volitve in 
če ne 'bi bilo gripe. Ponekod so bi
li pomanjkljivi tudi volilni imeniki.

Za dober uspeh na volitvah. ima 
velike zasluge Socialistična zveza 
in politični delavci, ki so pred vo
litvami razlagali pomen volitev.

Pred volitvami je bilo pri nas 65 sodelovanja 
zborov volivcev. Ponekod je bila 
udel^ba dobra, drugje slabša. Na
zborih so razpravljali predvsem o kn\r JL,,

nje cen v zadnjem času povsem ne
upravičeno spričo dobre letošnje le
tine. O gospodarskih in drugih pro
blemih so diskutirali tudi drugi 
udeleženci plenarne seje, med nji
mi tudi Boris Kraigher, predsed- Pranje v jesenskem času ni prijetna stvar, tele dve pa se mraza nič 
nik Izvršnega sveta LRS. ne boje. (Na sliki: perici iz Slatnika pri Ribnici)

Lep uspeh prvega cepljenja
šču, na isti dan v tednu ter ob isti 
uri, kot je bil cepljen prvič. Tedaj 
je seveda potrebna še večja toč
nost, kajti s samim prvim ceplje
njem otrok nikakor ni zavarovan

V tednu od 11. do 16. novembra smo ponekod celo presegli 100 odst. 
je bilo v kočevski občini prvo cep- udeležbo.

skill in tehničnih priprav. Urediti ljehje proti otroški paralizi. Cepile Cepljenih je bilo 1967 otrok, kar 
moramo volilne imenike ter najti so istočasno tri ekipe zdravstvenih pomeni, da smo dosegli 83,5 odst.
primernejšo razmejitev volišč, da delavcev in sicer na 27 cepiščih. udeležbo. Odstotek cepljenih bi bil
bodo volitve v vsakem pogledu le- Naš namen je namreč toil, da so še večji, a smo žal morah precej proti otroški paralizi in mu popol-
po uspele. bila cepišča za prebivalce dim bliž- otrok odkloniti zaradi bolezni (zla- no in pravilno zaščito proti obole-

Na seji so govorili tudi o koope- ja. 
raciji v zadružništvu. Ugotovili so, 
da se kooperacija v Uspeh

sti zaradi oslovskega kašlja), nju dajo šele vsa tri cepljenja. Za- 
Cepljenje je povsod potekalo v re- to pozivamo starše, da vse ceplje-

ljubljanskem ™ udeležba^ pri cepljenju ^ brez gn^ ^ čakanja. Starše ne otroke sigurno pripeljejo na dru-
okraju lepo razvija. Uporabljati pa sta Pre °. - vsa nasa pričakova- tr-eha rvnsAhm nnhvaliti ker so PV> cenlienie. Dni POČ hodr> seveda. je treba posebno pohvaliti, ker so go cepljenje. Drugič bodo seveda

to jin je priprava! 0^roke privedli na cepišča točno ob cepljeni samo tisti otroci, ki so bi-

v sami proizvodnji. 
Tudi perspektive za nadaljnji raz-

razpravljali predvsem 
komunalnih in stanovanjskih vpra
šanjih, zelo malo pa o šolstvu, pro
sveti itd. Prav bi bilo, da bi otoči- 
na izdelala program 'bodočega de'

ko v poljedelstvu, sadjarstvu in ži
vinoreji.

IZadruge je pri izvrševanju nji- stvjni delavci cepljenje pričakova- 
hovih nalog zelo motilo, da so ime- M. nekoliko skeptično, ker so bile

Ijenje v poštev 2356 otrok (otroci, 
rojeni od leta 1951 do 1956 ter 
otroci rojeni v prvih treh mesecih 
leta 1957).

Razumljivo je, da smo zdrav-

določenem času in s tem omogočili, li v tednu od 11. do 17. novembra 
da se je cepljenje odvijalo po na- prvič cepljeni.
Črtu, čeprav je bilo mnogo otrok. Tretje cepljenje bo verjetno ju- 

Cepljenje se bo ponovilo v tednu nija prihodnje leto. 
od 2. do 7. decembra. Vsak otrok 
bo drugič cepljen na istem cepi- Dr. Hiibscher Franc

la Tak uro™ na bM^ nre- le V SVOjem tudl imetij- napovedi o udeležbi dokaj različnela. lak program naj m javno pre- ^ obrate, p0 skl p™, v«, 4« wv. „i,„i
tresali na zborih volivcev. Doslej so 
na zborih poročali predvsem le o

sklepu upravnega in ker je to bila zdravstvena akci- 
odbora OZZ morajo zadruge vse ja takšnega obsega, kakršne do se- 
nekmetijske obrate oddati. Pri tem daj še ni bilo. Teden, v katerem PO SVETU

cyf"/vr*i pT) PTY7 ifTP'lll THflTVi Tl n /v TlVY'vO'T'G " '-'VlVKLLl, lil LClll UclJ oc 111 UllU. 1 cUcll, V JXcLLd tilll

mu za bcdoce’delo.J ? P ° ~ pa moraj° poskrbeti, da bo delo je bilo cepljenje, pa nam je doka-
_ preskrbovalnih trgovin in raznih zal, da je bila bojazen za slabo y Češkoslovaški republiki so iz- meril v premeru 12,5 cm. Oprem-

Na zadjih volitvah novega GbLO storitvenih obratov nemoteno pote- udeležbo pri cepljenju neopraviče- volm novega predsednika republike ljen bo z aparati za merjenje koz
je bilo izvoljenih 60 odbornikov, kalo in zaradi tega se ne sme nikjer na. Ekipe, M so zjutaj odhajale na A^nia Ncvotnvia ki je tudi mičnega sevanja, meteorskih poja-

TUD 0.1 aVlOofi nroolznKo rnvo'XiTTnlnf,,« ✓Jal/D rz rzli ------ ----- t—l ___ ______ VJ ) vmed njimi tudi šest žena in de
set mladincev do 30 let starosti. poslabšati preskrba prebivalstva. delo z različnimi pomisleki, so se sekretar CK KP češkoslovaške, vov in temperature v vsemriju.

'svsg&rsržsrz » **
jah vse navedene, pa tuditov, 3 obrtniki in dve gospodinji.

Nadaljevanje na 2. strani probleme v našem zadružništvu

ZBOR SINDIKATA PRI „ZIDARJU“

__ -XTT ^ Tržiški delavci Združenih jadran- konferenci leta 1954. Resolucija po-
OBCNI ZBORI NAŠIH SINDIKALNIH ORGANIZACIJ skih ladjedelnic in tržaškega ar- živa generalnega sekretarja Ham-

zenala so pred kratkim spet imeli marskjolda, naj to vprašanje vklju- 
dvodnevno stavko, s katero hočejo & v začasni dnevni red. 
doseči zvišanje plač. Borba trži- Močan tajfun je divjal nad oto- 

. , ških kovinarjev traja, že več me- kom Guam v Tihem oceanu, ško-
• x}ovemb]‘a ral občin zbor teri je vprašanje življenjskega v nogometu, odbojki, strelstvu m secev. V tem času se je zvrstilo de je za kakih 5 milijonov dolar- 

sindntaJne podružnice SGP »Zidar« standarda dobilo enakovredno me- šahu so bila nagrajena s pokalom, že nekaj stavk, Id pa niso prinesle jev. Najbolj so bile prizadete na-
Kočevje. Udeležilo se ga je 28 de- sto v sorazmerju z ostalimi pano- Na občnem zboru so tudi ugoto- zaželenega uspkha. V zadnji stavki prave ameriškega vojaškega opori-
legatov vseh pododborov sindikal- gami našega 'gospodarstva, še manj vili, da so bila predvolilna zboro- je prišlo tudi do spopada med de- šča na tem otoku,
ne podružnice ter zastopnik obe. je mogoče upravičevati naraščanje vanja zelo1 lepo obiskana. lavci in policijo. Na obeh straneh
sindikalnega sveta tov. Janko Pez- cen glede na dobro letošnjo letino. Po končani razpravi so bile vo- je bilo nekaj ranjenih, da so jih 

*<?• ... x., . Popravam za proslavo 5. oblet- litve. Izvoljen je bil 16-članski odpeljali v bolnišnico. Aretiranih
oJtrbna sestavljenim poročilom nice podjetja je sindikalna podruž- upravni odbor sindikalne podružni- je bilo tudi več delavcev.

ed™ka, blagajnika in nadzor- niča posvetila vso skrb. Sodelovali ce. Povečano število članov uprav- Med Britanci in Amerikanci
nega odbora je sledila razprava, ki so pri vseh tekmovanjih, v strel- nega odbora je opravičljivo, ker eni strani in Francozi na

na 
drugi

Prvi sekretar Komunistične par
tije SZ Hruščev je v razgovoru z 
ameriškimi novinarji v Moskvi 

med drugim govoril o notranji in 
mednarodni politiki ZSSR. Govoril 
je tudi o življenjskem standardu.

£ Sami£X te^°aoZ Sit 52*1 C Strani je Prišl<>. do nesoglasij žara- Dejal" je, dase življenjski stands^di anglo-ameriških dobav orožja v Sovjetski zvezi stalno izboljšuje. 
23 Tuniziji. Francozi so to dejanje Govoril je tudi o tem, da ni znakovbraževanje delavcev, komisija , ____ ______ ___ _______ _____

podružnice ^ so tovariško pomoč in ^komisija za do- gvojim zaveznikom hudo zamerili, za vojno, da pa je tudi upanje na 
Tvo^o-n-.-, ™, =• „ " *" Angleški zunanji minister je kot mir majhno. Položaj v Evropi in

razi c g za dobavo orožja Tuniziji Aziji se je sploh močno spremenil, 
omenil to, da bi bila velika nesre- Tudi SZ se je po letu 1941 spreme- 
ča, če bi bila tuniška vlada prisl- nila tako, da je ni moč spoznati, 
ljena sprejeti orožje, ki bi nepo- Sovjetska zveza bo finančno pod- 
sredno ali posredno izviralo iz dr
žav sovjetskega bloka.

Amerikanci z vso vnemo hite s 
o pripravah na občne pripravami za izstrelitev satelita v

seben problem predstavlja raztre- člane-mladince kolesarske dirke 
senost 'gradbišč. Pretežna večina 
gradbene dejavnosti podjetja je iz
ven središča.

Ugotovili so tudi, da zaradi kam
panjskega dela pri krepitvi delav
skega samouprav j an ja, posebno pa 
po volitvah v novi delavski svet 
podjetja in po kongresu DS Jugo
slavije, niso bili doseženi pričakova
ni uspehi. Do neke mere se more 
to upravičiti zaradi posebnosti se
zonskega dela in podaljšanja delov
nega časa. ..,21,o 62 delegatov. V referatih in „

Druga stvar, ki so jo obravna- živahni razpravi so obravnavali vse službi 
vali na obenem zboru in ki povzro- važnejše probleme gasilske službe 
ča med delavci nezadovoljstvo in in požarne varnosti, 
negodovanje, je stanovanjsko vpra- V ljubljanskem okraju imamo 
sanje, tretja, ki je povzročala pre- 15.165 aktivnih in nad 50.000 pod-
cej zaskrbljenosti med delegati, pa pornih članov. Delegati so bili rrrne-
je naraščanje cen osnovnim pre- nja, da je treba posvetiti njihove-
hranjevalnim^ artiklom. Zvezna mu strokovnemu usposabljanju Okrajni zavod za socialno zava- stvene usluge, sprejema v bolnišni-
ljudska skupščina je na zadnjem večjo pozornost kot doslej. Veliko rovanje v Ljubljani je razpisal za- co in podobno, če boste imeli stvar-
zasedanju sprejela resolucijo, v ka- vlogo imajo tudi gasilska tekmo- nimivo anketo. Zavod razdeljuje te ne predloge za zboljšanje javne

pri tekmovanjih dosegle najboljše puste in izlete, poleg tega pa še 
uspehe. Najbolje plasirana moštva poverjenik za Delavsko enotnost.

PLENUM OKRAJNE GASILSKE ZVEZE LJUBLJANA

Ženske in mladino med gasilce
Preteklo nedeljo je bil v Ljubija- ljaii tudi o pripravah na občne ________ ________________

ni četrti plenum Okrajne gasilske zbore gasilskih društev ter na re- vsemirje. Prvi ameriški satelit, ki ^
zveze Ljubljana, ki se ga je udele- publiški kongres gasilcev. Razprav- ga bodo izstrelili v začetku prihod- jev v protest proti vladni -politiki 
ZL o 62 deipo-a+r.17 v ™fo,•»tih ip ]jali so tudi o zakonu o gasilski njega leta, bo valjaste oblike, težak cen in mezd. Delo v državni upra-

prla razvoj narodnega gospodarstva 
Egipta. Ta pomoč pa bo dana na 
prijateljski podlagi.

V Franciji je stavkalo 1,500.000 
državnih uslužbencev in profesor-

okrog 9 kg, dolg okrog 30 cm in bo

Ste tudi vi med anketiranci?

vi je malone zamrlo. Vse srednje 
in visoke šole so zaprte. V Pari
zu so se stavku joči zbrali na šti
rih velikih mitingih ter javno ter
jali zvišanje plač za 10 odst.

Japonska, Indija, Pakistan, 
švedska in še 16 drugih dežel je 
predlagalo resolucijo, ki pravi, naj 
bi ostale varnostne sile OZN na

vanja, s katerimi naj bi nadaljeva- dni med zavarovance vprašalne zdravstvene službe, jih na kratko ^“Znjem vzhodu tudi prihodnje le-
M tudi v prihednje. Treba bo tudi listke z namenom, da bi dobil po- 
poskrbeti za pravilno delo z mla- datke, kaj sodijo zavarovanci o

UREDILI BODO SADOVNJAKE dlno in ženami, za kar trenutno ni 
najbolje urejeno in bodo zato po-

opišite. Poleg teh bodo na vpra
šalnih listkih tudi draga vpraša- 

zdravstveni službi na pedročju svo- nja, na primer, kako ste zadovolj-
jih občin in kako ocenjujejo delo ni z zdravstvenimi izkaznicami, z

Na pdbudo kmetijske zadruge trebne nekatere spremembe v siste- socialnega zavarovanja. Skupno uveljavljanjem pravic do otroških 
Osilnica bodo v 'bližini Osilnice mu dela. žene-gasilke naj bi dobi- bo anketiranih okoli šest tisoč za- dodatkov, dokazovanjem delovne

dobe, pokojnine oziroma invalidni
ne itd. Zavarovanci bodo lahko iz
rekli mnogo koristnih mnenj in

kmetje uredili okoli 20 ha sadov- le predvsem osnovne pojme o pre- varovancev iz naslednjih občin:
Center, Vič, Moste, Medvode, Gro-njakov. Kmetje so zainteresirani za ventivni gasilski varnosti, 

plantažno ureditev. Zahtevajo pa, Na plenumu so razravljali tudi suplje, Dobrova, Cerknica, Vrhni- 
" da se jim dodeli za ta dela potreb- o povezavi gasilskih društev s ka, Polje in Kočevje, 
ni kredit, ki bi ga v kasnejših le- svojimi občinami, omenili so da 
tih, ko bodo sadovnjaki prinašali podjetja nimajo pravega razumeva- 
dohodke, vračali, V Osilnici in oko- nja za preventivno varstvo pred po-

to in naj bi za njihovo vzdrževanje 
skrbele članice OZN.

ŠOLE V PREDGRADU IN STA
REM TRGU

Pred volitvami so na zborih vo
livcev razpravljali tudi o šoli v

predlogov, na podlagi katerih bo- predgradu in Starem trgu. Volivci 
če boste tudi vi med anketiran- družbeno dejavnost, ki je Qbeh krajev so se sporazumeli naj

ci, potem ne pozabite odgovoriti družbeno upravljana, lahko znatno kujeta v obeh krajih. Za
izboljšali. V ta namen je bila an- osemletko v teh krajih pa naj sex . . x. objektivno na vprašanje glede ča- 

liških vaseh je sadjarstvo zelo po- žari, za pomanjkljivost sanitarne kanja na zdravnike v ambulanti keta tudi razpisana, 
membna gospodarska panoga. službe itd. Precej časa so razprav- ali doma, čakanja na zobozdrav-

sporazumejo
krajev.

prebivalci prizadetih
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V Jurjeviči prvi konservirni center 70. obletnica smrti Frana LevstikaZiuianjepatiticni 
komentar ^
KOROŠKI SLOVENCI ZA SVO

JE PRAVICE

Pred kratkim so se mudili na 
Dunaju štirje predstavniki koro
ških Slovencev in v imenu Na
rodnega sveta koroških Sloven
cev ter Zveze slovenskih organi
zacij na odgovornih mestih raz
ložili svoje stališče o osnutkih za
kona o dvojezičnih šolah in slo
venščini na sodiščih na Koro
škem. Protestirali so, ker teh 
osnutkov do zdaj uradno še niso 
dobili na vpogled.

Na sestanke z novinarji so 
predstavniki koroških Slovencev 
podali posebno izjavo. Izjava se
znanja javnost, da je bila doslej 
izpolnjena samo ena točita 7. čl. 
avstrijske državne pogodbe iz le
ta 1955, da je bila namreč usta
novljena gimnazija za koroške 
Slovence v Celovcu. Pa še pri tem 
niso ravnali po željah prizadetih, 
ki so zahtevali dvojezično gimna
zijo, dobili pa — enojezično.

Nadalje izjava seznanja s se
danjim položajem na slovenski 
gimnaziji. V vseh treh razredih 
je trenutno vpisanih 93 dijakov, 
ki redno obiskujejo pouk. Vpisal 
se je 101 dijak, a so nekateri mo
rali zapustiti šolo, nekateri ker 
so bili tuji državljani, drugi pa, 
ker so bili njihovi starši pod 
ostrim gospodarskim in politič
nim pritiskom šovinistov.

Razen ustanovitve slovenske 
srednje šole ni bila izpolnjena no
bena druga določba državne po
godbe, čeprav sta od podpisa dr
žavne pogodbe pretekli že dve le
ti in so najvišji predstavniki vla
de ponovno slovesno obljubili, da 
bodo v celoti izpolnjene. Do sedaj 
je ostalo samo pri obljubah.

Kolikor sta zakonska osnutka 
znana iz dnevnega časopisja, pa 
v ničemer ne ustrezata potrebam 
in zahtevam narodnostnih sku
pin.

Izjava nato ugotavlja, da se 
vlada vedno posvetuje s prizade
timi, kadar rešujejo različna dru< 
ga vprašanja, le v vprašanjih, ki 
zadevajo narodnostne skupine, se 
ne ravna po tem načelu.

Mi vsekakor ne bomo privolili 
v obsodbo našega naroda na 
smrt, pa čeprav bo v dunajskem 
parlamentu soglasno sklenjena. 
Naše življenjske pravice in naša 
življenjska volja so močne do
volj, da se ne bomo ozirali niti 
na sklepe parlamenta. Lahko kdo 
izvaja na starše pritisk, lahko jih 
gospodarsko in politično sili, da 
spremenijo in umaknejo svoje 
odločitve, lahko je nek narod pri
siliti k molku, toda našega na
roda ni mogel uničiti niti Hitler, 
čeprav je imel to na svojem pro
gramu — kljub deportacijam, je
čam in koncentracijskim tabori
ščem.

»Mi koroški Slovenci hečemo 
živeti, čeprav nekateri avstrijski, 
posebno pa koroški krogi, tega 
ne verjamejo,« — zaključuje iz
java. — »Vendar pa upamo, da 
bosta zmagala razum in demo
kracija ter ponovno izjavljamo, 
da smo pripravljeni sodelovati pri 
urejanju vseh problemov, ki tiče
jo našo narodnostno skupino.«

Trdno smo na strani naših 
bratov na Koroškem, želimo jim, 
da bi v težki borbi uspeli. Za to 
imajo vse pravice in moralno 
podporo bratov v svobodni do
movini.

Okrog 80.000 koroških Sloven
cev ni mogoče uničiti s papirna
timi odloki. Kakor doslej bodo tu
di v bodoče ohranili svoj narod in 
govorico pred potujčevanjem.

Te dni so se v študijskem centru 
na Centralnem zavodu za napre
dek gospodinjstva v Ljubljani od
ločili, da se ustanovi pri KZ Jur
jeviča .konservirni center za prede
lavo sadja in zelenjave v razne so
kove. Kmetijska zbornica LRS je 
to akcijo finančno podprla in pove
rila Centralnemu zavodu za napre
dek gospodinjstva to nalogo. S tem 
pa je tesno povezan okrajni Zavod 
za napredek gospodinjstva Ljub
ljana, ki se je zavezal, da bo mo
biliziral vaščane zadružnike k so
delovanju in pomagal zbirati fi
nančna sredstva za ureditev tega 
centra.

Upravni odbor KZ je imel že več 
sej. Tovariš predsednik in ostali 
odborniki so imeli v ta namen več 
vaških sestankov v Jurjeviči, Bre- 
žah in K;:tu. Ljudje so navdušeni 
in bodo centru finančno pomagali. 
Ker je ta center velika pridobitev 
za občino Ribnico in ves ljubljan
ski okraj, bodo finančna sredstva 
prispevali občana Ribnica, odbor za- 
družnic okraja Ljubljana in drugi.

Vest o tem centru se je razši
rila po vseh vaseh Ribniške doli
ne in ljudje čestitajo Jurjeviči, da 
je med prvimi srečnimi zadruga
mi. Ta obrat bo prvi v Sloveniji 
in bi zato bilo dobro, da z delom 
začne čimprej.

.Nadaljevanje s 1. strani
VOLITVE 23. MARCA

Izkušnje sedanjih volitev bodo 
koristile tudi volitvam v zvezno in 
republiško skupščino, ki bodo 23. 
marca 1958. Na sestankih SZDL 
bomo analizirali dosedanje delo So
cialistične zveze v zvezi s pretekli
mi volitvami in govorili o pripra
vah na spomladanske volitve.

Pred nami so sedaj volitve kra
jevnih odborov v občinah. Krajev
ni odbori so, oziroma bi morali biti 
podaljšek občinskega ljudskega od
bora. Zato je prav, da pridejo v 
krajevne odbore sposobni in raz
gledani ljudje, ki bodo uspešno 
opravljali svoje delo.

Na seji so govorili o tem, če naj 
bi bili krajevni odbori v bodoče 
večji ali manjši. Nekateri so mne
nja, naj bi obsegali ti odbori manj
ša področja, ker bi tako lahko bo
lje opravljali svoje delo.

Tudi pri volitvah v krajevne od
bore naj sodelujejo organizacije So
cialistične zveze, da bodo prišli va
nje res najboljši ljudje.

Delo sedanjih ljudskih odborov 
zahteva veliko razgledanost ljud
skih odbornikov. Zato so na seji 
predlagali, da bi se za odbornike 
organiziral seminar. Odborniki naj 
bi dobili nekaj dni pred sejo ob
činskega ljudskega odbora tudi ob
širno gradivo o vsebini seje. Tako 
se bodo lahko bolje pripravili na 
razprave.

Tov. Klarič je nato podal kra
tek politični pregled zadjih dogod
kov v svetu.

Bližajo se občni zbori Sociali
stične zveze. Na te občne zbore naj 
se odbori in člani SZDL odbor pri
pravijo. Na njih bodo predsedniki 
odborov poročali o delu Socialistič
ne zveze v preteklem letu, o vlo
gi SZDL pri zadnjih volitvah, o 
pripravah na spomladanske volit
ve, o delu ljudske oblasti in o dru
gem. Člani naj dobro premislijo, 
koga bodo izbrali v nov odbor. Na
praviti bo treba tudi načrt zim
skega izobraževalnega dela. Plače
vanje članarine je zelo neredno in 
treba bo tudi to vprašanje enkrat 
urediti, članarina je majhna in jo 
lahko vsak plača.

V občim Kočevje je 58 osnovnih

Jurjeviča ima lep sadjarski oko
liš, je strnjena vas, ima zadružni 
dom, skoraj 100 odst. članov v 
KZ, dober odbor zadruge in za
družni«. Vse to je gotovo pomaga
lo, da je republiška komisija izbra
la prav to KZ.

Ta konservirni center bo omogo
čil, da bo korisnik hitro pripravil 
sadni sok, saj bodo nameščeni so
dobni stroji in oprema, da bo kon- 
serviranje čim uspešnejše potekalo.

Jurjeviča bo postala ogledna za
druga in marsikdo si bo mogoče 
prvič ogledal to vas ter življenje 
in delo v njej.

Vaščani Iz Jurjeviče so sposob
ni, da bodo to delo opravljali, saj 
bo tudi njim v korist in ponos.

Omenjena trgovina je bila vse
skozi dobro založena s sadjem in 
zelenjavo, kakor tudi z nekaterimi 
prehranjevalnimi artikli. V zadnjih 
dneh pa je zaprta. Vse gospodi
nje, pa tudi ostali potrošniki, ki so 
bili prepričani, da se vrši inventu
ra, kasneje pa se je ugotovilo, da 
bo trgovina zaprta in da se bo 
sadje in zelenjava prodajala v osta
lih trgovinah. Mnenje prebivalstva

V soboto 16. novembra je bila 
70. obletnica smrti našega velikega 
rojaka, pesnika, pisatelja in kriti
ka Frana Levstika, ki je bil doma 
v Spodnjih Retjah pri Velikih La
ščah. Levstikov rojstni dom je 
stal V gornjem koncu vasi. Takrat 
se je reklo hiši .»pri Jožkovih«. 
Fran Levstik je že v laški šoli 
pokazal tako bistroumnost, da ga 
je oče poslal v Ljubljano. Ker je 
tam zbolel, je moral ostati doma 
in je šele drugo leto (1852-53) 
srečno končal prvi razred gimna
zije. Do pete šole je stanoval v 
Alojzijevišču. že tedaj je med so- 
učenci veljal za izredno bistrega in 
nadarjenega dijaka. Zaradi spora 
s katehetom Globočnikom ni šel k

je, da bi bilo treba to trgovino ob
držati, saj je bila to edina trgovi
na, kjer so lahko gospodinje kupo
vale sadje in zelenjavo. Treba bi 
bilo nuditi trgovini vso pomoč in 
jo podpreti ter ji omogočiti nadalj
nje poslovanje. Kolikor prostori ni
so odgovarjali higienskim predpi
som, naj bi se uredili primerni pro
stori ikje drugje. Kritika je v glav
nem ta, da se je ta trgovina uki
nila in sicer prav v kritičnem je
senskem času, ko primanjkuje sad
ja in zelenjave. Če bi obstojala trž
nica s primernimi prostori in bi 
bila založena s temi artikli, teh 
kritik ne bi bilo. želimo, da občina 
v Kočevju to zadevo pravočasno 
uredi. I. R.

STARE STAVBE V KOČEVJU
V Kočevju so poseben problem 

stare stanovanjske in druge zgrad
be. čas je, da začnemo misliti tu
di na to in popravimo stavbe prej, 
predno ne .propadejo. Na ureditev 
čakajo tudi pločniki, kjer so zasa
jena drevesa.

maturi, kar se mu je vse življenje 
otepalo.

Oče je prav tedaj (1854) prodal 
domačijo .in kupil drugo v Prečni 
pri Novem mestu. Fran je cdšel v 
Olomuc v bogoslovje, a toil Izklju
čen, ker je prišla iz Ljubljane zanj 
ovadba, češ, da so njegove pesmi 
bogokletne pohujšljlve. Odslej je 
begal kot deseti brat brez pravega 
zaslužka, šele 1872. leta je dobil 
stalno namestitev v Ljubljani. Po
stal je skriptor v licejski knjižnici. 
Sedaj se je umaknil iz javnega 
življenja. Zaradi hude ledvične bo
lezni je že 1884. leta začel bolehati 
in zadnje tedne pred smrtjo je tr
pel strašne bolečine.

Levstik je osrednja osebnost na
šega slovstva v drugi polovici 19. 
stoletja, saj je posegel na vsa pod
ročja; 'pisal je pesmi, povesti kri
tike, izdajal časopis, posegal v izo
braževalno življenje.

Leta 1854 je izdal Pesmi; za 
Prešernovimi poezijami pomenijo 
prvo pomembno pesniško zbirko. 
Leta 1858 pa so izšla tri njegova 
najdragocenejša dela: slovstveni
esej, kritika napak v pisanju in 
vzorna povest. V Popotovanju od 
Litije do Čateža razmišlja o slov
stvenem ustvarjanju in takratnh 
potrebah za Slovence, češ: »Seveda 
bi se moralo pisati v domači bese
di, v domačih mislih, na podlagi 
domačega življenja, da bi Slovenec 
videl Slovenca v 'knjigi, kakor vi
di svoj obraz v ogledalu. Hočeš bi
ti pisatelj, moraš najprvo jezik 
imeti kolikor je mogoče pod svojo 
oblastjo, moraš do dobrega pozna
ti narod.« Potem govori, kaj je 
ljudstvu všeč: »Pevčevo delo mora 
biti zrcalo svojega časa.« Priporo
ča, kaj naj pripovedujejo pisatelji: 
o desetih bratih, vojaških begunih, 
rokovnjačih, o turških bojih. Te 
Levstikove misli so padle na rodo
vitna tla zlasti pri pisatelju Jur
čiču.

ske službe v LRS in o izvajanju 
gozdno-gospodarskih nalog preko 
Poslovne zveze za gozdarstvo in 
kmetijstvo v Kočevju in preko 
KZ. Seji upravnega odbora so pri
sostvovali tudi logarji iz logarij, ki 
so na področju KZ Dolenja vas. 
Ko so razjasnili osnovne naloge 
Poslovne zveze in kmetijske za
druge, so izvolili 7-članski odbor za 
gozdarstvo pri Kmetijski zadrugi 
Dolenja vas.

Za predsednika gozdarskega od
bora je bil izvoljen član upravnega 
odbora in predsednik KZ Trdan 
Franc, za sekretarja pa logar To
mec Stanko. Od novoustanovljene
ga gozdarskega odbora pričakuje 
zadruga in tudi tamkajšnji prebi
valci uspešnega dela. Upamo, da bo 
odbor izpolnil ta pričakovanja.

Razprava »Napake slovenskega 
pisanja« je obračun z največjimi 
samolastnimi zmotami, ki so se 
razbohotile v jeziku. Prav v kritiki 
se kaže njegova razborita narava, 
saj je bilo glavno gibalo njegove
ga ustvarjanja odkrivanje in gra
janje napak. Najbolj dragoceno pa 
je njegovo spoznanje in poudarja-

Fran Levstik

nje, da je treba vsako človeško de
janje in nehanje dati na tehtnico 
in da bo čas pokazal, koliko je 
vredno, »čemu se bojimo kritike, 
ko ji vendar ne odidemo? Zadelo 
nas bo gotovo, če danes ne, morda 
jutri, če letos ne, morda prihodnje 
leto...«

Martin Krpan! Kdo' ga ne po
zna? Otroci ga občudujejo na 
Smrekarjevih, Perkovih in Krati6' 
vih ilustracijah, izobraženec se ne 
more načuditi, kako živo, plastič
no je podan. Njegove besede pojo, 
kot bi še danes poslušal očanca 
tam okrog Lašč, kadar kakšno 
prav »žavtavo« razdre. Kako mo
čan je ta dedec Krpan! Ker žanje 
za vse, kar je storil, nehvaležnost, 
ga prav nič ne zamaje in odhaja 
z Dunaja brez zle misli, kakor je 
prišel. Krpan ni samo lepo pisana, 
temveč globoko modra zgodba.

Ob Krpanu se spomnimo še ene
ga takega očanca — Junteza. Lev
stik ga je uprizoril v Laščah pri 
Drakslerici (hiša stoji še danes ob 
cesti, ki gre iz Lašč proti Ribnici, 
malo predno se cesta odcepi na 
desno).

Levstik je bil vedno pošten in 
iskren. Vse življenje je iskal res
nico, bičal laž, odkrival vrednote, 
razkrival šušmarstvo. V .politiki je 
brezobzirno udrihal po »starih« in 
»mladih«, kadar niso delali prav. 
Brez ozira je zaklical: »Ti slepec, 
a ti si slepar!« Od tod tako straš
no sovraštvo prvakov, ki si je dalo 
duška v Gostovem nemškem pljun
ku: »Pogina naj — pes!«

Levstikovo delo je mnogostran- 
sko, zato je upravičen: dejal o sa
mem sebi, »da je vsega sveta pila- 
tuž«. Prav zaradi tega pa je tako 
razdrobljeno. Mnogo stvari ni dti- 
delal; rodile so se v hipnem zago
nu ali po dnevni potrebi, zato so 
samo bežno nakazane. Pri vsem 
svojem dejanju in nehanju, mno
gokratni osebni ostrini in ognjevi
tosti pa je bilo notranje gibalo 
njegovega življenja:

»Eno je potrebno le: 
skrbi zase, ljubi brata, 
dvigni ga, odpri mu vrata, 
bodi ti sodnik srce!«

Volili bomo nove odbore 
Socialistične zveze

organizacij SZDL, ki štejejo skup
no približno 5700 članov. Število 
članov pa bi se lahko še povečalo.

Na seji so sklenili, naj bi z vo
litvami v odbore SZDL začeli čim
prej, da bodo v decembru zaklju
čene. O načinu volitev bo sklepal 
še sekretariat občinskega odbora 
SZDL in o tem pravočasno obve
stil odbore. Občinska konferenca bo 
najbrž januarja ali februarja pri
hodnje leto.

Na seji so odborniki govorili tu
di o vlogi našega časopisa .»Novi
ce«. časopis naj bi več poročal o 
delu ljudskih odborov in svetov pri 
ljudskih odborih. Odborniki so bili 
soglasno mnenja, da list v sploš
nem dobro opravlja svojo nalogo.

Odborniki iz priključenega dela 
bivše občine Predgrad so poročali 
o političnem stanju, oziroma o de
lu političnih organizacij po razde
litvi Poljanske doline med dve ob
čini: Kočevje in Črnomelj. Delo po
litičnih organizacij se je poslabša
lo. Da je temu tako, je vzrok tu
di v tem, da neodgovorni ljudje na 
eni in drugi strani netijo mržnjo, 
kar je položaj še poslabšalo. Prav 
bi bilo, da bi politične organizacije 
v Predgradu in Starem trgu našle 
skupno osnovo za sodelovanje. Pred 
očmi je treba imeti to, da je Po
ljanska dolina prav taka, kakor je 
bila pred razdelitvijo in bi zaradi 
tega politično življenje ne smelo tr
peti. Razumevanje je potrebno na 
eni in drugi strani, da se bo delo 
normaliziralo.

Ob zaključku seje so se pogovo
rili ttudi o praznovanju 29. novem
bra — praznika Republike.

,rVeseli planšarji" v Sodražici
V nedeljo 17. novembra so go

stovali v Sodražici »Veseli planšar
ji«. Menda dvorana doma Parti
zana že dolgo ni bila tako nabita, 
kakor ob tem gostovanju. »Veseli 
planšarji« v originalnih narodnih 
nošah so jo »rezali«, da je bilo ve
selje. Poleg planšarjev so nastopili 
tudi pevci iz Vrhnike in šaljivec 
»Kori«, ki je z originalnimi šala
mi zabaval ljudi, ki so se res od 
srca nasmejali.

Pogled na Dolenjo vas

Gozdarski odbor KZ v Dolenji vasi
V soboto dne 16. t. m. je bila v 

Dolenji vasi seja upravnega odbo
ra KZ. Na seji so obravnavali 
vprašanja gozdarstva in živinoreje. 
Zlasti je bila živahna in obsežna 
razprava o reorganizaciji gozdar-

Nastop »Veselih planšarjev je 
zelo lepo uspel. Ljudje so navdu
šeno ploskali igralcem, pevcem in 
šaljivcu. Poldruga ura je kar pre
hitro minula. Ljudje si še večkrat 
želijo podobnih prireditev. Da je 
temu res tako, najbolj zgovorno 
priča udeležba ljudi. Zato pričaku
jemo, da bodo »Veseli planšarji« še 
prišli v Sodražico, pa .tudi v dru
ge naše kraje.

Kočevje nima trgovine z zelenjavo

Lesno industrijsko podjetje v sklopu gospodarstva Ribniške doline 5

............. ..: Levstek Franc ---- ---------------------------------------------------------------------

Zemljišče skladišča hlodovine bo 
v smeri glavnega tira nagnjeno za 
2 prom. Ob glavnem tiru bo tudi 
urejena kanalizacija za odtok vo
de. Pogoj za vsako dobro vskladi- 
ščenje je suho zemljišče, zato se 
bo to posulo s premogovimi uga- 
ski, ki bodo tudi preprečevali rast 
trave in razvoj bakterij, ki rade 
napadajo vskladiščeni les.

Za skladanje sortirane ali nesor- 
tirane hlodovine bodo položene le
ge, oddaljene po 1,30 m druga od 
druge. Vzdolžne lege bodo položene 
na betonskih podstavkih, ki bodo 
medsebojno oddaljeni po 2 m. Gor
nji rob leg bo ob glavnem tiru 
dvignjen od tal za 0,50 m, kar od
govarja višini transportnega vo
zička.

Ureditev skladišča hlodovine bo 
v osnovi taka, da se bo v kasnej
šem izpopolnjevanju brez vsakih 
reparatur dodajala mehanizacija, to 
je mehanični transporterji, oziro
ma premikajoči žerjavi, ki bodo či
sto mehanično vršili transport in 
sortiranje hlodovine na skladišču. 
Hlodovina bo prišla v bazen, kjer 
se bo oprala in obračala tako, kot 
zahteva tehnološki .postopek žagal- 
nice. Iz bazena jo bo žični transpor
ter avtomatsko privlekel k polno- 
jarmeniku v nadaljnjo predelavo.

c) Ureditev skladišča žaganega 
lesa

Namen in naloga skladišča ža

ganega lesa (ne rezanega —- ker 
ga žagamo, a ne režemo) je zrač
no sušenje proizvedenega žagane
ga lesa, vskladiščenje in rezerva 
za nemoteno alimentacijo nadalj
nje mehanične predelave na lastnih 
predelovalnih obratih in zaloge, na
menjene komercialni službi v pod
jetju, t. j. za prodajo. — Da bi nam 
bila slika tega skladišča čimbolj 
jasna, moramo vedeti za mesečni 
dotok’ svežega žaganega lesa, za 
časovni koledar sušenja lesa, za 
kapaciteto skladišča in nazadnje 
za posamezne kapacitete kop, ozi
roma skladovnic po vrstah lesa.

Mesečni dotok svežega žaganega 
lesa na skladišče se bo gibal med 
1200 in 1300 m3, kar bo odvisno 
od vrste surovin (smreka, jelka, 
bukev, hrast ali ostali listavci) in 
od načina žaganja, t. j. od posa
meznih proizvodnih nalog, ki nam 
jih bo diktiralo tržišče, oziroma 
zahteve predelovalnih obratov.

Sestava časovnega koledarja 
zračnega sušenja žaganega lesa 
sloni v glavnem na evidenci doseda
njih praktičnih izkušenj pri nor
malnih vremenskih prilikah. Na 
osnovi teh je določen povprečni čas 
zračnega sušenja za iglavce na 95

sušilnih dni, za žagan les bukve, 
oziroma ostalih listavcev pa pri
bližno 112 sušilnih dni. Ta koledar 
bi moral veljati seveda tudi pri do
ločanju obratnih, oziroma sedaj 
dopolnilnih kreditov pri banki, ker 
od tega tudi zavisi povprečni čas 
obračanja denarja. Mi vsi sicer 
stremimo za tem, da denar čim
prej obrnemo, vendar mislim, da 
je to za skupnost škodljivo1, ker 
dobi slabo posušen les, posledice te
ga pa so zelo dalekosežne. Zaradi 
tega smatram, da bi smel biti fak
tor obračanja največ 4 pri iglav
cih, a pri listavcih največ 3.

Predvidena povprečna zaloga 
žaganega lesa na skladišču bo zna
šala mesečno ca. 3000 m3. Dotok 
svežega žaganega lesa bo po di
menzijah, t. j. debelinah in delno 
tudi po dolžinah in širinah, po
sebno pri tako imenovanih komi- 
sionih. Zato je treba skladišče par- 
celirati tako, da bodo zložene kope- 
skladovnice vsebovale približno ka
paciteto enega vagona, t. j. za 
iglavce ca. 25 kub. metrov, za li
stavce pa ca. 18 kub. metrov že 
razsortiranega lesa po kvalitetah.

Vsaka kopa bo imela tekočo 
številko, označeno na posebni tabli

ci oznako, kdaj je bila gotova (da
tum). Od tistega dne se potem ra
čuna čas sušenja. Skladiščnik bo 
skrbel za čas sušenja in za evi
denco.

Da bi dosegli čim boljšo razpo
reditev žaganega lesa, oziroma kop, 
moramo tudi vedeti, da pri nas pi
ha najpogosteje vzhodnik — bur- 
ja. Zato morajo biti kope postav
ljene tako, da jih ta veter zajame 
po vsej njihovi širini. Glave kop 
marajo biti obrnjene na sever in 
jug, strani pa proti vzhodu in za
hodu. Dalje moramo že vnaprej 
vedeti, za kakšne namene pride ža
gani les na skladišče, to je kot ko
mercialno blago, kot blago za pre
delavo ali pa kot manjvredno bla
go, ki se bo tudi uporabilo pri pre
delavi. Na osnovi tega se bo tudi 
skladišče razdelilo na tri dele: na 
skladišče žaganega lesa za lastno 
predelavo, na skladišče žaganega 
lesa za komercialno blago in na 
skladišče manjvrednega žaganega 
lesa (kratice in podobno) za prede
lavo v zabojne dele. — Po doseda
njih izračunih bo na posameznih 
skladiščih možno postaviti, upošte
vajoč kapaciteto enega vagona, na
slednje število kop:

Levo ob žabo jami bo skladišče 
manjvrednega žaganega lesa za 
predelavo v zabojne dele s površi
no 1500 kvadr. metrov, na kate
rem se bo lahko postavilo ca. 38 
kop.

Na sedanjem sortimem prostoru 
med premikalnico in predvidenim 
upravnim poslopjem se bo uredilo 
skladišče žaganega lesa za prede
lavo na lastnih predelovalnih obra
tih s površino 2632 kvadr. metrov, 
kjer se bo postavilo lahko 64 kop.

Severno od premikalnega tira v 
smeri železniške postaje bo skladi
šče žaganega lesa za komercialne 
potrebe, s površino 1500 kvadr. me
trov, kjer se bo lahko postavilo 38 
kop. Vzhodno od tega skladišča bo 
sušilna lopa, o kateri bomo kasne
je govorili, zahodno od njega pa 
bo stala tovarna vezanih vrat.

Celotno skladišče bo razdeljeno 
v polja. Med posameznimi polji bo
do zaenkrat še položeni obratni ti
ri, ob katerih 'bo na vsaki strani 
1,65 m širok pas, namenjen za od
laganje žaganega lesa. Kasneje se 
bodo obratni tiri umaknili iz skla
dišča žaganega lesa, namesto njih

pa se bodo zgradile sodobne ceste, 
po katerih se bodo kretali traktor
ji — viličarji, ki bodo direktno iz 
žagalnice dovažali že sortiran 1 m 
široke in 1 m visoke kopice zlože
nega žaganega lesa ter ga z vili
cami stavljali na mesta v sušilnih 
kopah.

Tudi to skladišče žaganega lesa 
bo zgrajeno na istih principih, kot 
skladišče hlodovine, to je na be
tonskih podstavkih bodo postavlje
ne lege, zemljišče samo pa do ime
lo majhen nagib zaradi odtekanja 
meteorološke vode v zbiralne jaške, 
oziroma v odvodno kanalizacijo, ki 
bo zgrajena ob skladiščnih cestah. 
Zemljišče pod in med posameznimi 
kopami pa bo nasuto s premogovi
mi ugaski zaradi že prej navede
nih vzrokov.

d) Sušilna topa
Sušilna lopa bo služila poleg 

vskladiščenja suhega žaganega le
sa predvsem za sušenje, potem za 
manipulacijo in nazadnje tud’ za 
vskladiščenje tistgea žaganega le
sa, ki je zelo občutljiv za ra-ue 
direktne vremenske neprilike. Za
radi tega se mora vsa manipulacija 
vršiti pod pokritim prostorom, za
ščitenim proti soncu in dežju. Ta' 
ko občutljiv les je na primer javor, 
ki se too moral brez dvoma sušit* 
samo pod sušilno lopo.

Se nadaljuje



štev. 48 »NOVICE«, 23. novembra 1957 Stran 3

Kratke športne vesti Razveseljiv ZdČelek
TVD Partizan Ribnica namera- V nedeljo je bila na stadionu

va prirediti za proslavo Dneva re
publike 29. novembra nogometni 
turnir štirih nogometnih moštev. 
Na tem turnirju bo sodeloval tudi 
Partizan Kočevje. Upajmo, da bo 
'vreme ugodno, čeprav je za take 
Prireditve že dokaj pozno.

Kolektiv rudnika rjavega premo
ga v Kočevju je daroval TVD Par
tizan Kočevje 100.000 din. Ta vso
ta bo društvu veliko pomagala pri 
njegovem razvoju in razvoju teles
ne kulture v samem mestu. Uvi
devnost rudarjev za razvoj telesne 
kulture zasluži vso pohvalo.

V nedeljo dne 24. t. m. bo v Ko
čevju seja Okrajne zveze Partizan 
Kočevje, na kateri bodo. razpravljali 
° pripravah in predlogih za izred
no skupščino Partizana Slovenije, 
ki bo 7. in 8. dec. t. 1. v Ljubljani. 
Te izredne skupščine se bo udele
žilo 9 delegatov partizanskih dru
štev bivšega okraja Kočevje.

Partizana prijateljska nogometna 
tekma med TVD Partizan Kočevje 
in enajsterico nogometnega društva 
mestnih gospodar, podjetij »Kam
nik« iz Kamnika. Tekma se je kon
čala s 7:2 v korist Partizana. 
Gostje niso bili kos uigranim no
gometašem domačega Partizana. 
Maver Jože je dobro sodil.

Smučarski klub »Enotnost« je 
priredil minulo nedeljo v Ljubljani 
za vse smučarje gozdni tek. Tako 
je bila v Tivoliju zadnja »suha« 
preizkušnja smučarjev. Tega teka 
so se udeležili tudi mladi smučarji 
TVD Partizan Kočevje. Zasedli so 
na 5 km dolgi progi vsa prva tri 
mesta in sicer: 1. Mihelič Vinko 
s časom 19,35 min., 2. Kenik Fra
njo 19,36 in 3. Maurin Peter 19,37 
min. Ker so omenjeni trije mladin
ci tudi zelo dobri in znani atleti, 
lahko pričakujemo od njih tudi v 
smučanju prav lepe uspehe.

(Ob upizoritvi Nestroyevega dela 
»Utopljenca« v šeškovem domu)

Igralska družina DPD Svoboda 
Kočevje mesto se nam je na začet
ku nove sezone prvič predstavila v 
soboto 9. novembra z Nestroyevo 
veseloigro v treh dejanjih »Utop
ljenca« ter s -tem začela novo igral
sko sezono. Delo je ponovila v ne
deljo in torek.

že dalj časa je bilo znano, da je 
igralska družina Svobode v Kočev
ju dobila novega režiserja, ki sicer 
ni bil namenjen samo društvu v 
Kočevju, pač pa tudi ostalim pro- 
svetnimin kulturnim organizacijam 
naše občine in ko smo bili obvešče
ni, da je trud rodil sad, smo pohi
teli, da si uprizoritev ogledamo. 
Saj smo v Kočevju tako zelo pri
krajšani prav za take vrste užitke 
in smo obsojeni, da gledamo le fil
me, ki si jih je včasih komaj vred
no ogledati. To pot smo bili res 
prijetno presenečeni.

Delo je bilo tako scensko, ka-

Strelski troboj v Kočevju
V zvezni komisiji, ki pripravlja 

poročila in ostali program za izred
no skupščino Partizana Slovenije, 
sodelujeta tudi tov. čuk Tone in 
Arko Andrej, člana TVD Partizan 
Kočevje. Ta komisija pripravlja 
material, na osnovi katerega naj 
bi bili sprejeti na tej izredni skup
ščini sklepi bodočega dela zveze 
Partizan Slovenije po smernicah, 
ki so bile dane na zadnji seji zvez
ne uprave.

V nedeljo 17. novembra 1957 je 
bilo v Kočevju zanimivo strelsko 
tekmovanje in sicer troboj v prija
teljskem srečanju med strelsko 
družino »Jože Šeško« iz Kočevja, 
strelsko družino »Podjetje Kamnik« 
iz Kamnika in strelsko družino »Ti
tan« iz Kamnika.

Tekmovanje je bilo v streljanju 
z zračnimi -puškami v zaprtih pro
storih zimskega strelišča strelske 
družine »Kočevje mesto«. Tekmova-

Naši nogometaši zmagali nad Romuni 2 : 0

nje je potekalo v prijateljskem 
vzdušju ter na splošno- zadovoljstvo 
gostov in kočevskih tekmovalcev.

Zmagali sta obe ekipi iz Kamni
ka z malenkostno razliko 33 in 
45 krogov. Po tekmovanju so go
stom poklonili spominske diplome, 
vodja ekip Kamnika se je zahvalil 
za pozornost in gostoljubje ter po
vabil strelsko ekipo mesta Kočevja, 
da v počastitev 29. novembra pri
jateljsko tekmuje z reprezentanco 
Kamnika v streljanju z zračno pu
ško v Kamniku.

H. A.

kor tudi igralsko na višini. Pozna
lo se je, da je igralski kolektiv to 
pot bil v rokah režiserja — člove
ka, ki je vedel, kaj hoče in se mu 
je posrečilo tudi vse vloge dobro 
razdeliti. Še bolj razveseljivo pri 
vsem tem pa je, da smo na de
skah videli že izkušene stare igral
ce, ki so se doslej dolgo časa ogi
bali desk, ob njih pa lepo število 
novih, mladih moči, ki bodo ob 
smotrnem delu napredovale.

Kužnik Viktor je igral kapitali
sta Štefana. Podal ga je dobro ta
ko v gosposkem okolju svojega do
ma, kakor tudi kot hlapec pri Bu
či. Prepričal je in to je za Igralca 
važno. NI bilo opaziti, da ne bi 
znal vloge, kar je sicer pii ama
terjih zelo pogosta napaka in -to 
moramo zapisati tudi o ostalih. 
Njegovi prijatelji štifer — Zajc, 
Robič — Kranjc, Senica — Der
ganc, so tvorili lep trio; zlasti je 
bil dober Zajc, ki stalno in zelo le
po napreduje. Vodetova, ki jo je 
igrala Serželova, je bila morda za 
spoznanje prenapeta, a vendar 
igralsko zelo dobra in je ustvarila 
tip, ki si ga je pisatelj zamišljal. 
Gladov Smola je bil dober, morda 
malo preveč gest in malo preglas
na, prehrupna govorica, sicer pa na 
mestu. Zalarjev Buča je bil zelo 
dober kmečki -tip. Tega smo pri 
Zalarju vajeni in prav zato bi ne 
bilo v škodo, če bi se izogibal ma
nire. Morda greše pri njem tudi re
žiserji, ki mu skoraj vedno zaupa
jo te vrste vlog, zato pač, ker mu 
leže. Katrica Francke Vojska je 
bila prav posrečena. Malo več ži
vosti, ne bi škodilo, saj je Katri
ca prijetno mlado dekle, sicer 
kmečko sramežljivo, vendarle v lju
bezni iznajdljivo, mar ne? Tudi

Hermanov notar in sluga igralca 
Rusa, Kužnikove in Briškega so bi
li na mestu, četudi smo čutili, da v 
njih ni tiste gotovosti, kakršno smo 
čutili pri ostalih. To pa ne pome
ni nič hudega, saj začetek je po
vsod težak. Toda v celoti je bila 
predstava zelo lepa, ogrela je, raz
vedrila, poučila, da spoznaš prija
telja v nesreči in da mu ne smeš 
zaupati, dokler ga ne spoznaš. To 
pa nam je menda hotel pisatelj po
vedati, četudi vemo, da je v življe
nju zelo malo takih primerov, da 
bi bivši bogataš Štefanovega kova 
poročil revno dekle s kmetov, ka
kršna je bila Katrica.

Tudi scena je bila zadovoljiva, 
vendar moramo opomniti, da je 
treba paziti na pravilno zapiranje 
stranskih vhodov na odru, ker si
cer gledalci vidijo v zakulisje, kar 
zelo slabo vpliva na vživetje gle
dalcev.

Igralskemu kolektivu je treba 
dati vse priznanje, prav tako seve
da tudi režiserju in vsem sodelujo
čim. Upajmo, da bomo letos še 
večkrat gostje našega ponosnega 
doma.

V. Figar

KNJIŽNICA V LAŠČAH 
ODPRTA

že večkrat so kritizirali naše 
KUD, zakaj občinska ljudska 
knjižnica ne posluje. Zaprta je bi
la nad leto dni. Tudi Republiška 
zveza »Svobod« se je zanimala za 
to. Tov. Dornik je prišel dvakrat 
zaradi tega iz Ljubljane v Vel. La
šče. V 8. številki prosvetne revije 
»Sodobna pota« je tov. Dornik na
pisal o tej zadevi članek, v kate
rem pravi, da občani Lašč ali bolje 
rečeno, tisti, ki so krivi, da knjiž
nica ne posluje, tako zaničujejo le
pe umetnosti in zanemarjajo du
hovno kulturo.

Da, resnične so te besede. Ljudje 
so že od nekdaj radi brali. Ker ni
so dobili knjig za branje v doma
čem kraju, so si jih izposojevali 
■tudi v Ljubljani, domača knjižnica, 
ki ima nad 1500 lepih knjig, pa 
je bila zaprta.

No, sedaj so se vendar zganili. 
V nedeljo dne 17. novembra so 
knjižnico spet odprli in obisk je bil 
prvi dan kar dober. Knjižnica bo 
odprta vsako nedeljo od 9. do 11. 
ure in ob sredah od 5. do 7. ure 
zvečer.

Prebivalci Velikih Lašč in oko
lice! Pridite v knjižnico, saj je 
knjiga največje, najlepše in najce
nejše razvedrilo!

P. J.

V nedeljo 17. nov. je bila v Beo
gradu odigrana pomembna nogo
metna tekma med nogometnima 
reprezentancama Romunije in Ju
goslavije. Igra, kateri je prisostvo- 
valo 55.000 gledalcev, je bila vse
skozi razburljiva in ostra. Jugo
slovani so bili boljši in zmagali z 
rezultatom 2:0. Junak dneva je bil 
Milutinovič, ki je dvakrat potisnil

žogo v mrežo romunske enajsteri
ce. K zmagi jugoslovanskih nogo
metašev so pripomogli tudi gledal
ci, ki so ves čas tekme navdušeno 
bodrili naše nogometaše. S to zma
go so si Jugoslovani priborili pra
vico do nastopa v finalu na sve
tovnem nogometnem prvenstvu, ki 
bo prihodnje leto na švedskem.

IZ VELIKIH LAŠČ NAM PIŠEJO

Upokojenci so nas prijetno razvedrili
Prijetno razvedrilo so nam nudili 

upokojenci iz Ljubljane v nedeljo, 
dne 10. novembra. Skupina kakih 
40 članov je nastopila s pestrim in 
obširnim sporedom. Odlično so pred-

O B 3 A V E
KINO

JADRAN, Kočevje: od 22. do 24.
novembra amer. barvni film »V 
srcu mladih«, 27. in 28. novem
bra franc, film »Marjana moje 
mladosti«, od 29. nov. do 1. dec. 
amer. barvni cinemasc. film »Se
dem let zvestobe«.

SVOBODA, Rudnik: 23. in 24. nov. 
češki barvni film »Glasba z 
Marsa«, 1. in 2. dec. amer. film 
»Belolaso dekle«.

SODRAŽICA: 23. in 24. nov. fran
coski film »Lepotice noči«, 30. 
nov. in 1. dec. amer. barvni film 

^ »Ali baba in 40 razbojnikov«. 
Loški POTOK: 23. in 24. novem

bra franc, film »Imel sem se
dem hčera«, 30. nov. in 1. dec. 
ital. film »Kruh, ljubezen in lju
bosumje«.

DOBREPOLJE: 23. in 24. nov. 
angl. barvni film »Doktor v hiši«,
28. in 29. nov. jugosl. film »Rde
či cvet«, 30. nov. in 1. dec. ame
riški barvni film »Osamljena pi
štola«.

f’REDGRAD: 23. in 24. nov. nem. 
film »Jaz in moja žena«, 28. in
29. nov. jugosl. film »Milijoni na 
otoku«, 30. nov. in 1. dec. ame
riški film »Tajna Indijanke«.

^IBNICA: 23. in 24. nov. amer. 
barvni film »Do zadnjega«, 30. 
Bov. in 1. dec. ital. barvni film 
»Dekle z reke«.

VBLIKE LAŠČE: 23. in 24. nov. 
angl. film »Ring«, 30. nov. in 1. 
dec. angl. film »Zor na užiei«. 

Kočevska REKA: 27. nov. ame
riški film »Kadar žene ljubijo«,
30. nov. in 1. dec. franc, barvni 
fihn »Imel sem sedem hčera«.

DEŽURNE trgovine
Dežurno službo ima: v soboto 

23• novembra od 8. do 12. ure in 
14. do 18. ure trgovina »Hra- 

T3* Kočevje, Kolodvorska ulica 
'Poleg ObLO Kočevje).

PRODAM
^KiPdam veliki čevljarski šivalni 
(X°i- levoročni, znamke »Kajzer«.

50.000 din. šivalni stroj je 
JAto rabljen. Ponudbe na naslov 

Hiti, Metulje, pošta Nova

Razpored cepljenja v Ribnici
Bližajo se dnevi, ko bomo naše 

malčke pripeljali na cepišča in jih 
cepili preti otroški paralizi. Kot je 
znano, je bilo cepljenje proti otro
ški paralizi zaradi tehničnih ovir, 
kakor tudi zaradi epidemije gripe, 
odloženo. Epidemija gripe je že po
nehala in se bo lahko pristopilo k 
cepljenju.

V zvezi s tem obveščamo vse 
prebivalstvo na območju Zdrav
stvenega doma Ribnica, da bo cep
ljenje po naslednjem razporedu: 
dno 2. decembra 1957 bo cepila 
ekipa, A v Sušju, Jurjeviči in Bu
kovici, ob istem določenem času, 
kot je navedeno na pozivih, ki so 
jih starši otrok že prejeli.

Istega dne bo cepila ekipa B na 
območju Krajevnega urada Hrib 
(Loški potok).

Dne 3. decembra 1957 bo ceplje
nje na cepiščih Goriča vas, Dolenja 
vas in v Retjah (Loški potok).

Dne 4. decembra 1957 na cepi- 
šču Rakitnica in Grčarice ter na 
cepišču Podpreska in Srednja vas,

za območje Krajevnega urada 
Draga.

Dne 5. decembra 1957 bo cep
ljenje za območje Ribnica center. 
Cepljenje bo ob navedenih urah in 
v prostorih, kot je navedeno že v 
pozivih, ki so jih starši otrok že 
prejeli.

Starši, ki svojih otrok niso pri
javili ali poziva niso prejeli, pa bi 
radi dali cepiti svoje otroke, naj jih 
pripeljejo dne 6. decembra 1957 ob 
8. liri v otroško ambulanto, Id ima 
svoje prostore v nižji gimnaziji v 
Ribnici.

Cepljenje zamudnikov za območ
je Krajevnega urada Loški potok 
bo dne 3. decembra 1957 ob 14. 
uri v Retjah.

Prosimo vse starše, da se strogo 
pridržujejo določenih dni in ur ta
ko, da bo cepljenje potekalo nemo
teno in da bi otroci prišli na vrsto 
čim hitreje. Zaenkrat bodo ceplje
ni samo otroci, ki so rojeni od 1951. 
leta do vključno 31. marca 1957.

Zdravstveni dom Ribnica

vajali znanega Vodopivčevega »Ko
vačevega študenta« ob spremljeva- 
nju klavirja. Devetdesetletna upo
kojenka je zapela »Serafan«. Majh
na deklica, hčerka upokojenca 
Samse, je nato poklonila devetde
setletnici šopek nageljnov. Priljub
ljeni pevski točki »Pod trto bivam 
zdaj« in »Tam na vrtni gredi«, sta 
navdušili občinstvo. Ob koncu pa 
smo slišali spevoigro »ženili se bo
mo«. Gledalcev je bilo precej in 
niso skoparili s ploskanjem.

Ti upokojenci naj bodo mlajšim 
za zgled, kaj vse zmore dobra vo
lja. Upokojenci ne počivajo, čeprav 
so si že zaslužili počitek. Vsako ne
deljo gredo s svojim programom v 
razne kraje naše domovine in nu
dijo prebivalstvu prijetno razve
drilo.

Upokojence je pozdravil predsed
nik društva upokojencev tov. Ivan 
Keržan, sodni uradnik v pokoju in 
jim izrekel dobrodošlico. Mi pa, ki 
smo se udeležili prireditve, se upo
kojencem iz Ljubljane najlepše za
hvaljujemo za njihov trud in jim 
kličemo: »Le pridite še! Radi vas 
bomo sprejeli!«

Igralci, ki so uprizorili komedijo »Utopljenca«
Igralci z leve proti desni (stojijo): Briški Ivan, Francka Vojska, Zajc 
Franc, Serše Judita, Herman Jože, Kužnik Ančka, Rus Ludvik, v 
drugi vrsti: Kužnik Viktor, Kranjc Franc, Drganc Jože, spredaj pa 

sedita: Zalar Jože in Malija Glad

Predavanje v Sodražici
Vsa prostovoljna gasilska dru

štva Občinske gasilske zveze So
dražica obveščamo, da bo v nede
ljo 24. novembra v sejni sobi TVD 
Partizana v Sodražici ob 8. uri 
predavanje o tem, kakšni so vpli
vi toplote na raztezanje in razkra
janje materiala, o gorenju ter di
mih in plinih. V diskusiji se bo ob
ravnaval sestav operativnega šta

ba PGD in OGZ, dalje administra
cija v operativni službi, ureditev 
gasilskega orodja ter alarm v zve
zi s požarom.

Udeležba je obvezna za vse čast
nike, podčastnike in funkcionarje 
Obč. gas. zveze. Udeležijo naj se 
ga tudi funkcionarji posameznih 
društev. Nasvidenje!

Zgodba o graščaku in
V starih časih je nekje na Do

lenjskem živel graščak. Bil je ob
lasten in skop. Zato pa so njegovi 
hlapci in dekle kradli kot srake,

Žfl £nteh in dvhlo ovi ja
Odvisno je od plače

Na posredovalnici za službo se 
obme neka milostljiva gospa k 
energičnemu, pomeščanjenemu de
kletu: »Ali ljubite otroke?«

»Milostiva,« odvrne služkinja z 
okrutnim, nasmeškom, »to je vse 
odvisno od mesečne plače.«

OBVESTILA

M Rakeku.
vas

p PRODAMO
mato Ugodni ceni prodamo več ko- 
tereaerw?4 Konje razne velikosti. In- 
j0 si komate lahko ogleda-
Ročeyjy 11 etij-s-Xl upravi Mlaka pri

PRODAMO
0cm?Ir£ kol° DKW 250
sentl 5°,. ?<T1° ugodni ceni. Intere- 
to na ugledajo motorno ko-

113 upravi »Novic«.

KOČEVJE
Poročili so se: Kovač Franc,

strojni ključavničar iz Kočevja- 
Rudnik, star 23 let in Drobnič 
Cvetka, delavka iz Koeevja-Rud- 
nik 32, stara 16 let, Fabjan Ka
rel, uslužbenec iz Kočevja, Tomši
čeva 10, star 30 let in žurman 
Marija, gospodinja iz Kočevja, 
Tomšičeva 10.

Srečnim zakoncem čestitamo!
Rodili sta: škaro Julijana, go

spodinja iz Kočevja, Ljubljanska 31 
— deklico Angelo, Makse Karolina, 
gospodinja iz Spodnjega loga 7 je 
v ljubljanski ‘porodnišnici rodila — 
deklico Nado.

Srečnima mamicama čestitamo!
Pri poročilu o rojstvih v zadnja 

številki je nastala neljuba pomota. 
Belojevič Mira, gospodinja iz Ko
čevja, Samski blok je v Ljubljani 
rodila deklico Radmilo in ne deč
ka Milovana.

Umrla je Ferenc Zofija, otrok iz 
Mahovnika 20, stara šest mesecev.

PREDGRAD
Rodile so: Butala Katarina, go

spodinja iz Gor. Radenc 5 — de
klico Marijo. V ljubljanski porod
nišnici pa so rodile: štimac Milica, 
gospodinja iz Predgrada 29 — de
klico Davorko, Štulac Stanislava, 
gospodinja iz Močil 6 — dečka 
Vilka, Makše Karolina, gospodinja 
iz Spodnjega loga 7 — deklico Na
do.

Srečnim mamicam čestitamo!

RIBNICA
Rodile so: Klun Marija, gospodi

nja iz Slatnika 4 — deklico Silvo, 
šega Vida, gospodinja iz Sajevca 
11 — dve deklici Andrejo in Ivan
ko, Andoljšek Marija, gospodinja 
iz Ribnice 87 — deklico Marijo.

Srečnim mamicam čestitamo!

DRAGA
Umrli sta: Turk roj. Glatz Ma

rija, preužitkarica iz Lazca 18, sta
ra 79 let in Poje roj. Janež Aloj

zija, kmetovalka iz Podpreske 15, 
stara 66 let.

DOLENJA VAS
Poročila sta se: Bančič Janez, 

gozdar iz Rakitnice 51, star 25 let 
in Henigman Frančiška, kmetijska 
delavka iz Rakitnice 65, stara 22 
let.

Srečnima zakoncema čestitamo!
V ljubljanski bolnišnici je umrl 

Rovan Anton, delavec iz Grčaric 
32, star 35 let.

Kronika nesreč
Muhvič Vlada iz Stare cerkve 9 

je nekdo napadel v gostilni in mu 
obrezal levo roko.

Krželj Nikola iz Žage, zaposlen 
pri Snežniku, se je usekal v levo 
roko.

Klepač Peter iz Ribjeka 5 se je 
ranil z žago v levi palec.

špec Mirko iz Podgozda št. 6, 
zaposlen pri KGP, je padel z viši
ne 9 metrov. Pri padcu si je zlo
mil levo nogo in se poškodoval po 
glavi.

Šemec Anton iz Željn št. 27 si 
je v službi poškodoval desni ka
zalec.

škrban Alojz iz Slovenske vasi 
1 si je pri delu poškodoval desni 
sredinec.

Briški Andrej iz Kočevja, Ljub
ljanska c. 6 si je poškodoval čelo.

Gombač Jože iz Kočevja, zapo
slen pri »Zidarju«, se je usekal v 
levo roko.

Klun Marica, otrok iz Podgorske 
ul. 7, se je ranila v čelo.

Novak Ivan iz Kočevja, Tomši
čeva ul. 4, si je na krožni žagi od
rezal desni palec.

Burja Franc iz Mahovnika 2 je 
padel z motorja in dobil odrgnine 
po obrazu.

Zobec Alojz iz Kočevja, zaposlen 
pri »Zidarju«, si je v službi stis
nil levi mezinec.

Amramovič Ivan iz Livolda 30 
si je pri padcu poškodoval rebra.

Ivančič Franc iz Kočevja, Ljub
ljanska c. 16 si je pri prometni ne
sreči zlomil oba gležnja.

Fabijan Matija iz Slovenske vasi 
10 se je usekal v levo roko.

»Kaj pravite, tovariši? Naj jaz 
poročam o delu Socialistične zve
ze? Saj nisem jaz predsednik!«

»Kako da ne! In to celo že štiri 
leta! če tega ne veš ti, vemo pa 
mi, ki smo te izvolili.«

Tale- »vic« je doma v nekem 
kraju ob Kolpi.

šofer avtousa prerivajoči se 
množici: »Zasedeno, zasedeno! To 
je vendar avtobus in ne muholo
vec.«

Mati potrebuje dvajset let, da 
napravi iz svojega fantička moža.

Toda kakšna druga žena potre
buje le dvajset minut, da napravi 
iz tega moža norca.

Malenkosti
Ona: Vsakokrat, ko vidiš mlado 

dekle, pozabljaš, da si poročen! ...
On: Ravno nasprotno! Takrat se 

šele spomnim, da sem poročen. —

★
Tri žene in...

Poznal sem tri žene in vse tri 
so me onesrečile. Prva me je va
rala, druga je umrla, tretja je pa 
moja žena. —

Izdaja in tiska CZP »Kočevski 
tisk« v Kočevju. Urejuje uredni
ški odbor, odgov. urednik Jože Ko
šir. Uredništvo in uprava v Ko
čevju, Ljubljanska c. 14 a. Tele
fon 3-89. Naročnina je 400 din, 
polletna 200 din in je plačljiva v 
naprej. Za inozemstvo 800 din. 
Tekoči račun 617-T-265. Poštnina 
plačana v gotovini. Rokopisi se ne 
vračajo.

kjer so le mogli, pa četudi je gra
ščak vse skrbno zaklepal.

Pa se je nekega dne v gradu 
oglasil Ribničan. Z graščakom sta 
se dlje časa pomenkovala. Beseda je 
dala besedo pa je graščak omenil 
tudi svoje skrbi o hlapcih in deklah. 
Rekel je Ribničanu, da bi rad za
trl laž in tatvino na gradu. Seve
da je Ribničan zamolčal, da tudi on 
krade, kjer more.

Ribničan, brihtna glava, se brž 
zamisli in reče: »Gospod, poslušaj
te! Recite svojim ljudem, da je v 
grad prišel nov duhovnik, in da 
mora vsak pri njem opraviti spo
ved. V tega duhovnika pa se pre
oblecite vi in pojdite v spovednico. 
Tako boste kmalu zvedeli, kdo vam 
krade.«

Kmalu je bila v veži spovednica 
in tudi »novi« duhovnik v njej. 
Grešniki so se vrstili drug za dru
gim in graščak je zvedel marsikaj, 
česar prej ni vedel. Končno je pri
šla vrsta tudi na valpta. Pokleknil 
je k spovednici in je pripovedoval 
grehe. »Duhovnik« pa je venomer 
silil: »še kaj? še kaj?« Ko se je 
zdelo valptu, da je že preveč po
vedal, se je oglasi! graščak: »Ča
kaj me, grešnik nemarni! Ti bom 
malo pomagal! Kaj pa vino v moji 
kleti? Kdo ga hedi krast, a? Saj 
mi ga vsako noč zmanjka bokal!«

Valpet, ki je videl, s kom ima 
opraviti, je dejal: »Gospod, še en
krat recite, se nič ne sliši!«

Graščak se je ponovno zadrl in 
valpet mu je odgovoril: »Gospod, 
prav nič se ne sliši. Zamenjajva 
prostore, pa boste videli!«

Godrnjaje je graščak zamenjal 
za valptov prostor. Valpet pa, Id je 
sedaj imel besedo, je dejal: »Kdo 
je pa mojo kokoš ukradel, da se 
je z zavitim vratom znašla v vaši 
kleti, a? Kdo je pa pod kozolcem 
mojo ženo lovil, a?«

Sedaj se je tudi graščak pritožil, 
da nič ne sliši. Jezno je vstal in 
dejal: »Res se nič ne sliši. Bom 
mojstra poklical, da spovednico po
pravi.« Seveda je ni popravil, am
pak jo je odnesel na podstrešje.

Ivan šega

Ali ste že poravnali 
naročnino?
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NOVI OBČINSKI VODITELJI

VLADIMIR PREŽEL

Na prvi seji novega občinske
ga ljudskega odbora Lašče je bil 
izvoljen za predsednika občin
skega zbora tov. Vladimir Pre
zelj iz Ortneka.

Tov. Prezelj je bil rojen 14. 
aprila 1901 v Logatcu. Izhaja iz 
delavske družine, zato tudi ni 
nič čudnega, da je bil že v biv
ši Jugoslaviji v naprednih delav
skih vrstah. Tov. Prezelj živi v 
Ortneku že 30 let. Deloval je v 
raznih naprednih društvih, za na
rodnoosvobodilno gibanje pa je 
začel delati že takoj v začetim 
1941. leta. 1942. leta so ga Ita
lijani skupno s sodelavci aretira
li in zaprli v Laščah. Od tu so 
ga poslali na sodišče v Kočevje, 
od tam pa v belgijsko kasarno v 
Ljubljano. Iz Ljubljane so ga od
peljali v internacijo, kjer je bi! 
do kapitulacije Italije.

Po osvoboditvi je bil izvoljen v 
prvi ljudski odbor pri Gregorju, 
leta 1948 pa v Krajevni ljudski 
odbor Velike Poljane. Po razfor- 
maciji KLO je bil odbornik V 
Občinskem ljudskem odboru La
šče in v okrajnem zboru proizva
jalcev bivšega okraja Kočevje. 
Pri zadnjih volitvah je bil izvo
ljen za odbornika v volilni enoti 
Ortnek-Velike Poljane.

Tov. Prezelj je povsod čislan 
in spoštovan mož. Ljudje ga ima
jo radi, saj rad vsakomur poma
ga z nasvetom.

BESEDA NAŠIH PIONIRJEV

Moj izlet
V zgodnjih jutranjih urah sva se 

■podala z očetom proti Pargi. Ko 
sva prispela v Graščico, sem ves 
zavzet obstal in prisluhnil. Iz sto
terih ptičjih grl je donela ubrana 
budnica v pozdrav prekrasnemu 
nedeljskemu jutru. Pot se je začela 
vzpenjati. Počasi sva z očetom ho
dila navkreber. Tedaj je od nekod 
priskakljala plaha srnica. Nekaj 
trenutkov nas je začudeno ogledo
vala, potem pa je zbežala skozi 
dm in stm. Pot je bila zame pre
cej naporna, a tega nisem občutil, 
ker me je dalje gnala radoved
nost.

Sonce je pravkar vzhajalo, ko 
sva prispela na vrh. Odprl se na
ma je krasen razgled. Sončni žar-

MOJA MAMA JE ZLATA
Moja mama je zlata. Izmed vseh 

ljudi imam njo najrajši. Ko sem bi
la še majhna, sem hudo zbolela. 
Mama je bila noc in aan pri men. 
m me negovala.

Ko sem šla prvikrat v šolo, mi 
je dala mama tomico na ramo in 
me poljubila. To naredi še sedaj 
vsak dan, kadar grem v šolo.

Takrat je tudi jokala. Nisem ve
dela, zakaj. Zdaj vem. V šolo je 
odhajal njen najmlajši otrok, ki je 
bil —• brez očeta. Ne vem, kje je. 
Ostal je nekje v gozdovih.

Takrat, ko sem šla prvič v šolo, 
se je mama spomnila, kako sta 
odhajala v šolo moja sestra in brat. 
V srcu si je želela, da bi bila tudi 
tako srečna kot tisti otroci, ki 
imajo očeta. Moja mama je mehke
ga srca in nas ima vse rada. želim 
ji, da bi bila med svojimi otroki 
srečna, vesela in zadovoljna.

Smuk Pavlica, 7. razr. osn. 
šole Predgrad

ki so nežno božali vasice, ki so 
ždele kakor bele golobice v dolini 
pod nama. Rahle meglice so se 
dvignile iznad Kolpe, ki se kakor 
dolga, vijugasta kača vije po doli
ni. Imel sem občutek, da ni lepše
ga 'kraja na svetu, kot je ta naša 
Poljanska dolina, ki sem jo gledal 
pod seboj. Z očetom sva se podala 
na najvišjo steno — Pajklarico, 
odkoder sva imela krasen razgled 
na Hrvaško, v daljavi pa se je ble
ščal Snežnik.

Vrnila sva se nazaj na Pargo, 
kjer sem si ogledal ruševine ne
kdanje vasice. Počasi sva se z oče
tom vračala proti domu. V Grašči- 
ci sva si še ogledala jamo, imeno
vano Brlog, kjer sem videl mnogo 
lepih kapnikov. Bil sem utrujen, 
toda zadovoljen in poln prelepih 
vtisov z mojega izleta.

Maurin Vladko, 5. razr. 
osnovne šole Predgrad

DANES BOSTE BRALI...

Kako so nastala imena avtomobilov ALI JE TO MOGOČE?

v dan narašča na na- 
avtomobllski promet.

Iz dneva 
ših cestah 
Različni avtomobili domače in tu
je proizvodnje se vrstijo kakor po 
tekočem traku. Novi in lepi mo
deli zmeraj pritegnejo pozornost 
ljudi, da gledajo za njimi in ugi
bajo, kakšne znamke naj je ta ali 
oni avtomobil. Danes, v dobi av
tomobilizma, poznajo že otroci 
znamke avtomobilov, vendar malo
kdo ve, odkod so ta imena.

Adler (orel) —- ime mu je dal 
konstruktor Klayer, češ, da je nje
gov. avto med drugimi avtomobili 
kakor orel med ptiči.

Opel je dobil ime po tovarnarju 
Adamu Opelu.

Chevrolet je dobil 
carjh Louisu Chevroletu, ki je bil 
ustanovitelj tovarne avtomobilov v 
Detroitu.

Benz — svetovno znana tovar
na avtomobilov v Mannheimu. Ime 
je dobila po Carlu Benzu, pionir
ju avtomobilizma.

Bulk — tako se je pisal nizo
zemski ustanovitelj ameriške to
varne avtomobilov (1900).

Neki ameriški zdravnik trdi, da 
v ZDA pokopljejo povprečno vsa
kih 24 ur enega živega človeka, 

ime po švi- Mišljeni so tu ljudje, ki umrejo sa
mo navidezno, v resnici pa zapa
dejo le v globok sen, ki je podo
ben smrti in jih potem svojci po
kopljejo v prepričanju, da so mrt
vi. Znanih je tudi več primerov, 
ko so ljudje umrli in so se čez dan 
ah dva zbudili. Ko je pred krat
kim neki pariški časopis pisal o 
tem vprašanju, je uredništvo listi 
prejelo preko štiri sto pisem, v Jka-

Cadillac — priimek ustanovitelja terem pisci trdijo, da so tudi' sami 
ameriškega mesta Detroita (1701). umrli na enak način in se potern 

Citroen — največ francoskih av- sP®t povrnili v življenje ali pa da
Mercedes — 'tako je bilo ime tomobilov je konstruiral Andre Ci- poznajo take slučaje iz svoje bliž-

hčerki avstrijskega 
neka v Nizi.

konzula Jeli- trden.
Ford (Detroit) — je dobil ime 

po Henryju Fordu, ki je 1903. leta 
osnoval največje ameriško društvo 
za industrijo avtomobilov.

nje ckolice.

STROJ ZA ZIDANJE HM
Rusi poročajo, da so njihovi

Steyer se imenuje po istoimen- znanstveniki izumili stroi za^zida- skem mestu a -l.* -- , , -Jv Avstriji.
Avtomobil znamke Fiat, ki ga 

izdelujejo evropske tovarne, je ita
lijanskega izvora. Ime Fiat je kra
tica: Fabrica Italians di Avtomo
bile Torino.

To so najbolj poznani avtomobi
li. Avtomobilska industrija pa hi-

nje hiš. V dveh mesecih" tak stroj 
sezida petnadstropno hišo in pri 
tem opravi skoraj vsa zidarska de
la. Delavci morajo samo popravlja
ti opeko, ki je stroj ne postavlja 
vedno pravilno.

Stroški gradnje s tem strojem so
. ----------v- x~ — desetkrat manjši kot običajno.
r° ™ tako lahko vidimo Kljub velikim prednostim novega

vsak dan na cestah vedno nove stroja se pa zidarjem še ni treba 
vrste avtomobilov. bati, da bodo izgubili svoj kruh.

Še nikoli ni čutila bolečine
Mala Fabienne je doma iz Lyona

Stara cerkev pri Kočevju

0 kulturnem delu v Stari cerkvi

PISMO IZ AMERIKE

Treba bi bilo, da se tudi v Stari 
cerkvi oživi kultumo-prosvetno živ
ljenje. Za kulturno delo pa je tre
ba človeka navdušiti in prikazati, 
kaj v današnji družbi kultura po
meni. Za to pa so najprimernejša 
kultumoprosvetna društva.

Omeniti moram primer, čeprav 
nerad. V nedeljo 17. novembra je 
bil sklican občni zbor DPD Svo
boda Stara cerkev. Zaradi premajh
ne udeležbe zbor ni bil sklepčen. 
Le nekaj ljudi, ki imajo voljo in

v Franciji. Stara je sedem let. Ho
di v osnovno šolo. Uči se pridno, ra
da se igra in počenja vse, kakor 
njene sošolke. In vendar se močno 
razlikuje od vseh drugih otrok. Fa
bienne namreč ne ve, kaj je bole
čina.

Ko je bila dojenček, sta njena
se vsi mogoči grdi izrazi, ši mladincev in mladina sama. Na- starša opazila, da si je cesto ogriz- 

Kako nekulturno je to, da se poz- loga vseh je, da pomagajo poživiti la prstke do krvi. Ko so jo cepili, 
no ponoči lovijo obiskovalci gostin- delo v delavskem prosvetnem dru- ni pokazala nobenih znakov bole- 
skih lokalov z noži okrog in trga- štvu »Svoboda« v Stari cerkvi. čin. Nekoč je nerodno padla in si
jo letve s plotov. Kaj ni že čas, da Vabimo vse prebivalce Stare cer- pri tem zlomila nogo Ona sama
se vsi ti nezdravi pojavi odpravijo kve in okoliških vasi na letni obč- tega ni čutila niti potem ko ie sto-
m da ljudje krenejo na pravo pot? ni zbor DPD »Svoboda« ki bo v pila na bolno nogo

Za dobro delo in uspeh kulturne- soboto 23. t. m. ob 19. uri v osnov- Zdravniki se zelo zanimalo 
ga življenja so odgovorni tudi star- ni šoli v Stari cerkvi. J. P. — ■ — J

slišijo

vzrok, da sicer popolnoma normal
na deklica ne čuti bolečin. Rešitvi 
te zagonetke se pa še niso pribli
žali.

FANTJE IZ PIROTA POZDRAV- 
LJAJO

Vojaki-Slovenci, ki služimo vo
jaški rok v Pirotu V. p. 5213 Srbi
ja, zelo radi prebiramo Novice. Ve
selimo se jih, ker nam prinašajo 
mnogo vesti iz domovine, Ob tej 
priliki pozdravljamo naše domače, 
znance in prijatelje. Lepe pozdra
ve pošiljamo tudi našim dekletom. 
Lunder Marjan, Gornik Ivan, Tr-

Katarina Bukovac iz St. Cleve
land Ohio 111. E. 93 nam je posla
la pismo in naslov novega narodni- ,. 
ka Novic. Gospa Bukovac piše med vesell® d° prosvetnega dela, ne mo- 
drugim: »Jaz sem že dalj časa na
ročnik Novic. Zelo sem jih vesela

Rudniški plesni jazz je nastopil
re odtehtati vseh članov »Svobo
de«. Sprašujemo se, kje je bila

že več mesecev se je v okviru 
rudniške Svobode pripravljal na

in jih rada prebiram, ker zvem 
vedno kaj novega iz Kolpske doli
ne, kjer je bil rojen moj pokojni 
mož. Veselilo bi me, če bi se ogla
sil tudi kdo iz Broda na Kolpi.

Pošiljam lepe pozdrave sorodni
kom in prijateljem mojega pokoj
nega moža v vasi Potok. Katari
na Bukovac.«

Gospej Bukovčevi se lepo zahva-

mladina? Naše otroke moramo prvi javni nastop novi plesni jazz
vzgajati in jih usmerjati tako, da 
bodo imeli veselje do prosvetnega 
dela. če jih 'bomo prepuščali samim 
sebi, bodo postali še slabši. V ne
deljo se ni udeležil zbora nihče od 
mladih, zvečer pa je 'bilo po naših 
gostinskih lokalih največ mladih 
ljudi.

Nihče nikomur ne odreka razve
drila, toda žalostno je, da mladi

orkester,
laniča.

Ko smo prisluškovali zvokom v 
sosedni pivnici ali pa pod okni (po
vejmo odkrito) smo večkrat zma
jevali z glavami in se spraševali, ali 
bo kaj iz tega ali nič. Jazz-glasba 
je_ čisto nekaj drugega, kot je kla
sična glasba zlivajočih se melodij 
in akordov. Jazz zahteva svojo teh
niko, svoj način igranja in pred-

FZmrfih zanimajo za hlen Edo, Umek Ferdo, Ciber Ivan, 
Fabienne. Ugotoviti skušajo, kje je Kralj Dominik, Krapiš Jože, Bele

Janez, štimec in Andcijšek Jože.
... IN IZ BAČKE TOPOLE

Fantje, ki služijo vojaški rok v

gg rtt Z 7*” V° 1,0 Umrl°- Preden *° »Vraslo; pač ££" pSffve^ &ŠŠZ’ SŽ
nem dniTL? na razsvetlje- pa naj raste in se lepo razvija v bratom, dekletom in fantom v do- 
nem odru. Gledalca so jih toplo po- ponos ustanovitelju in dirigentu in mačih kraiih' Faifar Aveust iz 

pod vodstvom tov. Fur- zdravih. Tišina. V dvorano so se vsem sodelujočim' ter nam v ve- “ja uL j£ iz N^škt
seye- vasi in Škulj Jože iz Lašč.

ljujemo za pisemce in za poslani de- nimajo čuta, do katere meje je raz- _ 
nar za naročnino ter za skrb pri vedrilo še razvedrilo. Pogosti sopre- našanjl' Jazz^meMjhTe ^toadi- 
filrjenju našega lista v Ameriki. piri m pretepi, razlega se vpitje in SOnanc in zato za godbenika trd

oreh. Končno pa smo v soboto 
zvečer na zabavnem večeru v dvo
rani Svobode na Rudniku spoznali 
in začutili, da se je rodilo v okvi
ru Svobode nekaj novega, lepega,

Pomanjkljivosti pri kočevskem kinu

zlili akordi jazz-melodij, 'ki so nam 
znane iz filmov, iz radia in dru
god, več pa jih je za to zasedbo 
priredil kapelnik sam in nam boža
li ušesa. Da! Bilo je lepo, ubrano, 
temperamentno, tako kot mora bi
ti! Posamezne točke je posrečeno 
povezoval napovedovalec, vmes pa 
smo čuli tudi petje in godbo kmeč
kega tria, ki je prav tako žel ne
deljeno priznanje.

Med odmorom so razdelili’boga
te nagrade, ki so jih prispevala do
mača podjetja: Rudnik, Tkanina,

Iz naše preteklosti
(Nadaljevanje)

Kakšno je bilo stanje za to raz
dobje pri moških, nam pokažejo za
piski tole: Medtem, ko smo našte
li pri ženskah 12 umrlih v starosti 
90 ali celo več let, tega pri moških 
ni moč zaslediti, kar kaže, da je 

dobe

Obiskovalci kina »Jadran« se ob 
vsaki prireditvi pritožujejo, da so 
sedeži pokvarjeni. Tamkajšnje 
službujoče osebje je bilo že več
krat na to opozorjeno, vendar ni 
dosti zaleglo. Ali je res potrebno, 
da se morajo obiskovalci stalno- pri
toževati zaradi teh polomljenih se
dežev?

Opaža se tudi, da k zadnjim 
predstavam prihajajo mladoletni

ki ter celo otroci. Dolžnost Službu
jočih je, da mladoletnikom in otro
kom ne dovolijo obiskov večernih di glasbeniki imeli še mnogo, mno- 
filmskih predstav. Prav tako je z go lepih uspehov, 
rezerviranjem vstopnic. Mnogi PoM dv0rani gledalcev, pred ka- 
obiskovalci si rezervirajo vstopnice tero je čakai0 na vstopnice za sko- 
ze precej pred predstavo.

Trsronromet Hotel Fueled Preskr- bila starostna doba umrljivosti pri rrgopromet, Hotel Pugled, Fresur mošldh dokaj nižja kot pri žen„
ba rudarjev, Tapetništvo m Teksti- . , ,
lana. V dvorani je bilo prijetno sta dTfe?Iad se ie smeh. Jcže Nagerle, krošnjar iz Knežje

raj še eno dvorano ljudi, znak, da 
Vse te nepravilnosti so resnične, je ljudem razvedrilo potrebno in 

ter se lahko vsak o njih prepriča, všeč — se je predstavilo enajst za
stavnih mladih fantov in klavirist- 

I. R. ka, vsi v enakih oblekah, snežno-

bogatega. Zaželeli smo, da bi mla- razpoloženje in razlegal se je smeh. 3f M J 1 “
si -.-»—ih «--« --------------------- Sledil je dragi del programa s Jradi oslabelosti' stiS

srsrrsr rUvS kr
odMjali „ a K« le ta« f«L KS.'&’S'ffi

sti 27. marca 1884. leta, star 90 
Vsi sodelujoči zaslužijo za svoj let. Torej le ta 

trud polno priznanje in naj ne bo 
ta »jazz« dete, ki se je rodilo, do-

dva moška sta v 
tem razdobju dosegla starostno do
bo 90 let, medtem ko je Mo 80- 

živelo tako prisrčen sprejem in ki letnih starcev kar precej. Najsta

rejši mož je bil pokopan na mest
nem pokopališču. Bil je star 95 let 
in je umri v Trstu. To je bdi dr. 
Jože vitez plemeniti Regnard, sam
ski, višji c. k. vladni svetnik Iz 
kakšnih vzrokov so ga prepeljali 
iz Trsta, nisem mogel ugotoviti. 
Pokopan je M meseca februarja 
1906. leta. Povprečna umrljivost 
pri moških v tem razdobju je bila 
od 38 do 47 let starosti, kar se je 
letno spreminjalo in je bila skoraj 
za 4 leta nižja, kot pri ženskah. 
Pri moških so vplivale na tako ze
lo nizko starostno povprečje razne 
nalezljive bolezni, 3d so povzročile 
umrljivost mladine od 14 do 20 let. 
Visoko starost so dosegli pri mo
ških z redko Izjemo socialno šib
kejši sloji.

(Se nadaljuje)

in Oktobrska socialistična revolucija
Sadovi Leninovega dela so bili nekateri dragi carski ministri in armado iz ruske fronte na fran- 

prav kmalu vidni. Revolucionarni generali so skrivaj pomagali nem- cosko fronto.
polet se je krepil in dobil leta 1914 ški armadi do uspeha, še celo ca- V j anuarsko-febraarskih dneh 1. 
že tak razmah, kakor leta 1905 rica je bila v zvezi z Nemci in 1917 je čedalje bolj grozil gospo- 
pred revolucijo. Samo v prvem pol- jim je izdajala vojaške tajne. danski propad. Dovoz življenjskih
letju 1914 je stavkalo v Rusiji bli- Vse to je porajalo med delavci, potrebščin v Petrograd in Moskvo 
zu 1 in pel milijona delavcev pod 'kmeti, vojaki In inteligenco ogor- je skoraj popolnoma prenehal, 
vodstvom boljševiške partije. Na- češnje in sovraštvo proti carski via- Podjetja so prenehala obratovati, 
daljnje revolucionarne dogodke v di in krepilo revolucionarno giba- kar je povečalo brezposelnost Po
letu 1914 je pretrgala svetovna nje ljudskih množic proti vojni. ležaj delavcev je postal obupen, 
vojna. Nezadovoljstvo je začelo zajema- Med ljudskimi množicami se je

ti tudi Rusko imperialistično bur- vedno bolj krepilo prepričanje da 
Druga revolucija v Rusiji žoazijo; ogorčila jo je okolnost, da je edini izhod iz tega položaja str- 

Boljševiki niso bili pristaši mira so se nekateri člani dvora potego- moglavljenje carskega absolutizma, 
za vsako ceno, pač pa so bili proti vali za to, da bi rešili svoj položaj, Buržoazija je menila razplesti 
krivični imperialistični vojni. Ker ker je prodrla nemška armada že krizo z dvomim prevratom, toda 
pa so videli, da je novo nastala globoko na raško ozemlje, da bi delavstvo jo je razpletlo na svoj 
vojna 'krivična, imperialistična, da podpisali separatni mir z Nemčijo, način, 
jo je začel svetovni kapitalizem Zato je ruska buržoazija sklenila
zato, da bi zavojeval nova ozemlja izvesti dvomi preobrat, da bi od- Februarska revolucija
in zasužnjil nove narode, si je bolj- stranila carja Nikolaja H. in posa- Leta 1917 se je začelo s stavko 
ševiška partija zadala nalogo, da dila namesto njega na carski pre- dne 9. januarja. Stavke so se na- 
bo povezala to krivično imperial!- stol Mihaila Romanova, ki je bil daljevale vse do marca. 9. januarja 
stično vojno s socialistično revolu- v zvezi z buržoazijo. S tem je ho- je v Moskvi policija na konjih raz- 
tii°- i tel a nadaljevati vojno in jprepre- gnala več tisoč demonstrantov. V

Carska armada je doživljala na čiti bližajočo se revolucijo. Petrogradu so se na Viborški cesti
bojiščih poraz za porazom. Nem- Rusko buržoazijo sta pri tej pridružili demonstrantom oddelki 
ška- artilerija je obsipala carske stvari v celoti podprli angleška in vojakov. Demonstranti so se spo
čete s točo granat. Carska armada francoska vlada. Videli sta, da car padli s policijo. Brezštevilne ljud- 
ni imela dovolj topov in pušk, niti ni sposoben nadaljevati vojne. V ske množice,-nad katerimi so vih- 
municije. Odkrili so izdajo vojne- slučaju sklenitve separatnega mi- rale rdeče zastave, so kričale po 
ga ministra Suhomlinova, ki je bil ru med Rusijo in Nemčijo bi lah- ulicah Petrograda: »Dol s carjem! 
povezan z nemškimi vohuni. Tudi ko Nemčija vrgla svojo ogromno Dol ‘z vojno! Kruha!« Delavci so

razoroževali policijo in se sami 
oboroževali. Policija je streljala na 
delavce. 11. marca je 4. četa pav
lovskega polka začela streljati na 
policijo, ki je bila zapletena v bor
bo z delavci. 12. marca so začele 
vojaške čete masovno prehajati na 
stran delavstva. Do večera jih je 
prestopilo 60.000! Po ulicah se je 
začela ostra borba med delavci in 
policaji ter žandarji, toda prehod 
vojakov na stran delavcev je kaj 
hitro odločil zmago v korist delav
cev. Vo jaki in delavci so začeli od
stranjevati carske uradnike.

Februarska buržoazno demo
kratska revolucija je zmagala.

Prva revolucija 1.1905 je pripra
vila hitro zmago druge revolucije 
3.1917. Leta 1905 so predstavljali 
oblast Sovjeti delavskih odposlan
cev a leta 1917 Sovjeti delavskih 
in vojaških odposlancev.

Ker so 'bili v času februarske re
volucije voditelji boljševikov odsot
ni (Lenin je bil v emigraciji, 
Sverdlov in mnogi drugi v sibir
skem pregnanstvu), medtem ko so 
se manjševiki in eseri svobodno gi
bali po petro-grajskih ulicah, ni ču
da, da so se na čelu Petrograjske- 
ga sovjeta pojavili predstavniki 
manjševikov in eserov. Le v neka
terih mestih Rusije je pripadala 
večina v Sovjetih boljševikom.

12. marca 1.1917 so se liberalni 
poslanci državne dume po zakulis
nem sporazumu z esersko manjše-

viškimi voditelji Izvršnega komite
ja Sovjeta delavskih in vojaških 
odposlancev na skrivaj pred bolj- 
ševiki dogovorili glede sestave no
ve vlade v Rusiji. V začasno vla
do so vstopili knez Lvov kot pred
sednik vlade s kadeti oktobristi in 
eseri, brez boljševikov. Ta začasna 
vlada je sklenila nadaljevati vojno 
na strani zaveznikov.

Toda vzporedno z vlado je ob
stojala še draga oblast — Sovjet 
delavskih in vojaških odposlancev. 
Vojaški odposlanci v Sovjetu so bi
li v glavnem kmetje, ki so bili mo
bilizirani v vojsko.

Boljševiška partija si je zadala 
nalogo, pojasnjevati delavcem in 
kmetom imperialistični značaj za
časne vlade, izdajalstvo eserov in 
manjševikov in dokazati, da ni mo
goče doseči miru, če se začasna 
vlada ne zamenja z vlado Sovje
tov.

že čez 5 dni po februarski revo
luciji je začel legalno izhajati list 
Pravda v Petrogradu in Socialni 
demokrat v Moskvi. Boljševiki so 
pojasnjevali kmetom, da ne bodo 
dobili ne mira, ne zemlje, če se re
volucija ne nadaljuje.

Po februarski revoluciji so sto
pile organizacije boljševiške partije 
v legalno delo. čeravno so bile šte
vilčno šibke, saj so štele v vsej 
Rusiji le 40—50.000 članov, so 
imele v borbi prekaljene pristaše.

16. aprila 1917. leta ponoči se je

po dolgem izgnanstvu vrnil Lenin 
v Petrograd. Na finskem kolodvo
ra in na trgu pred kolodvorom so 
se zbrali -tisoči delavcev, vojakov 
in mornarjev, da bi ga sprejeli. Ne
popisno navdušenje se je polastilo 
množice, ko je Lenin stopil iz va
gona. Dvignili so ga na roke in ga 
ponesli v veliko kolodvorsko dvo
rano, kjer sta manjševika čkeidre 
in S-kc-belov začela pozdravna go
vora. Toda Lenin ju ni poslušal, 
stopil je mimo njiju k množici de
lavcev in vojakov, nato pa je z 
o klopnega avtomobila spregovoril 
svoj znameniti govor, ki ga je za
ključil: »Naj živi socialistična re
volucija!«

Po prihodu v Rusijo se je Lenin 
z vso energijo posvetil revolucio
narnemu delu. že dragi dan po pri
hodu, kakor tudi pozneje, je na 
delavskih zborovanjih v svojih go
vorih razvijal svoje znamenite 
aprilske teze, katere so dajale ge
nialni načrt za borbo partije, za 
prehod od buržoazne-demokratične 
revolucije k socialistični revoluciji-

Po Leninovih aprilskih tezah bi 
bili prehodni ekonomski ukrepi na
slednji: Konfiskacija zemlje zem
ljiške gospode in nacionalizacija
vse zemlje v deželi. Združitev vseh 
bank v eno samo banko pod kon
trolo Sovjetov. Uvedbo kontrole 
nad družbeno proizvodnjo ter raz
delitev produktov.

Se nadaljuje


